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آیا فشار حداکثری دولت ترامپ می تواند تهران را به سمت تغییر دکترین هسته ای سوق دهد؟

از برجام تا خروج از ان. پی. تی
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شرایط و نحوه حذف نمرات 
منفی گواهینامه رانندگی 
چگونه است؟

گزارش

بررسی مهم ترین چالش های محیط زیستی مشهد در 
گفتگو با سید جلال حیدری؛

زنگ خطری برای مشهد!
 »با همدلی و اراده می توان 
بر هر مشکلی غلبه کرد«؛ این 
جمله را شخصی بیان می کند 
که از اواخر دهه 60 تا همین 
چند ســال قبل و به عبارتی 
بالغ بر ســه دهه، برای تغییر 
کاربری کارخانه کوکا ســابق 

به کارخانه نوآوری فعلی تلاش کرده است و او را می توان 
مســئولیت پذیرترین شهروند منطقه میدان کوثر مشهد 

دانست...
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گزارش

وقتی برخی از تهیه کنندگان 
بــرای موفقیت در گیشــه به 
شــبکه های ماهــواره ای پناه 
می برند؛ تلویزیون نباید بیشتر 
از این هــا در امــر توجــه به 
محصولات فرهنگی تعلل کند.

به گــزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از تســنیم، موضــوع تیزرهای تبلیغاتی 
فیلم های سینمایی در شبکه های ماهواره ای یک اتفاق تازه 
نیســت. اما شاید پول پاشــی عده ای برای به دست آوردن 

گیشه موضوع جدیدی باشد ...

جای خالی تلویزیون
 و ماجرای پول پاشی ها برای گیشه
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چالش جدید وزارت بهداشت در تامین دارو؛

دردسر نقل و انتقال پول
 برای خریدِ دارو و تجهیزات

گزارش

دادستان خواف: 

 معادن »پلاسری« سنگان تنها 
هفت درصد واحدهای تخریبی 

را احیا کردند
انقلاب  و  عمومی  دادستان 
خــواف گفت:  شــرکت های 
سنگان  »پلاســری«  معادن 
این شهرستان اهتمام لازم به 
احیای مناطق تخریب شــده 
نداشــتند و تنها هفت درصد 

این مناطق را احیا کردند.
ایرنا،  به گزارش خبرنــگار 

7سید محمد رسولی روز گذشته...

اکو ســازمانی اســت که در ســال 
۱۳۴۱ بــا همت ایران، پاکســتان و 
ترکیه و به پیشــنهاد تهران با عنوان 
منطقه ای  عمران  همکاری  ســازمان 
این سازمان  فعالیت  پایه ریزی شــد. 
بــرای مدتی متوقف مانــد تا این که 
در ســال ۱۳6۴ )۱۹۸۵ میــلادی( 
و بعد از پیروزی انقلاب اســلامی به 
ابتکار ایران مجددا فعال شــد. هدف 
از تشکیل این سازمان ارتقای شرایط 
برای توسعه اقتصادی پایدار و افزایش 
ســطح زندگی و رفاه مردم، گسترش 

تجارت درون منطقه ای و فرامنطقه ای 
و حــذف موانع تجــاری، تلاش برای 
ادغــام تجارت کشــورهای منطقه با 
تجارت جهانی و ارتقای همکاری های 
اقتصادی، اجتماعــی، فرهنگی، فنی 
و علمی، توســعه زیربناهای حمل و 
نقــل و ارتباطات، توســعه همگرایی 
بخش دولتــی و خصوصی با تأکید بر 
آزادســازی اقتصادی و تدوین برنامه 
انسانی  منابع  توســعه  برای  مشترک 
و بهره بــرداری از منابع طبیعی اعلام 

شده است.

اتحــاد جماهیر  فروپاشــی  از  بعد 
شــوروی در ابتدای دهه نود میلادی، 
کشــورهای افغانســتان، جمهــوری 
ترکمنستان،  قزاقســتان،  آذربایجان، 
تاجیکستان  و  ازبکستان  قرقیزستان، 
نیز به سازمان اکو پیوستند. همچنین 
قبرس  ارمنســتان،  عــراق،  عضویت 
شــمالی و عمان نیز در ســازمان اکو 
پیشنهاد شــده که تا کنون به نتیجه 

نرسیده است.
از  تعــدادی  عضویــت  به واســطه 
کشورهای غنی از انرژی جهان در این 

ســازمان، اکو از منظر تأمین و انتقال 
انــرژی حائــز اهمیــت فراوانی برای 
جهان است. همچنین اشراف بر چند 
آبراه استراتژیک جهان و همسایگی با 
ژئوپولیتیک  پنج دریای مهم، شرایط 
و ســرزمینی یگانه ای را برای سازمان 
همــکاری اقتصادی به وجــود آورده  
اســت به گونه ای که هیچ مسیری از 
اروپا به آســیا برای تجارت و حمل و 
نقل باصرفه تر و کوتاه تر از منطقه اکو 

شناخته نمی شود..

انتظاری به جا از دولت چهاردهم

اکو، سازمانی که ایران ساخت و خود از آن غافل شد

ادامه در صفحه 5
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 فرارو به نقل از نشریه ریسپانسیبل استیت 
کرفت نوشــت: در کمتر از دو ماه آینده، دولت 
دوم دونالد ترامپ کار خود را آغاز خواهد کرد. 
به مانند دولت های پیشین آمریکا طی چهار دهه 
اخیر، به نظر می رسد یکی از چالش های اصلی 
ایــن دولت در حوزه سیاســت خارجی، نحوه 
برخورد با ایران باشــد. برنامه هسته ای ایران و 
نقش جمهوری اســلامی در منطقه، به ویژه در 
قالب حمایت از محور مقاومت، از جمله مسائلی 
است که احتمالاً در کانون توجه کاخ سفید قرار 

خواهد گرفت.
گزینه های کلیدی امنیت ملی آمریکا: 

حمایت قاطع از اسرائیل و فشار حداکثری 
بر ایران

تیــم امنیــت ملی معرفی شــده توســط 
رئیس جمهور منتخب، عمدتاً شامل چهره هایی 
بــا دیدگاه های تنــد و حامی سیاســت های 
سخت گیرانه علیه ایران است. برخی از این افراد 
پیش تر از احتمال یا ضرورت اقدام نظامی علیه 
ایران برای متوقف کردن برنامه هســته ای این 
کشور سخن گفته اند. با این حال، گمان می رود 
هدف اصلی این سیاست ها فراتر از مهار برنامه 
هسته ای بوده و تغییر ساختار نظام در ایران را 

دنبال کند.
برای نمونه، ســناتور مارکــو روبیو، نماینده 
جمهوری خواه ایالت فلوریدا و یکی از گزینه های 
احتمالــی وزارت امور خارجه، به همراه مایکل 
والتز، نماینده جمهوری خــواه از همین ایالت 
و گزینــه مطرح بــرای مشــاور امنیت ملی، 
تأکید کرده اند که واشــنگتن نباید اســرائیل 
را از اقدام نظامی علیه تأسیســات هســته ای 
و زیرســاخت های ایران بــازدارد. مایکل والتز 
در گذشته حتی پیشــنهاد داده بود که ایالات 
متحده در شرایط خاص، خود نیز ممکن است 

دست به حملات مشابه علیه ایران بزند.
در همین راســتا، پیت هگست، یکی دیگر 
از گزینه های مطرح بــرای وزارت دفاع در تیم 
ترامپ، در سال ۲0۲0 از دولت خواسته بود که 
در پاسخ به حملات گروه های مقاومت نزدیک 
به ایران علیه پایگاه هــای آمریکایی در عراق، 
اهدافــی در داخل خاک ایران را هدف حملات 

هوایی قرار دهد.
قطعنامه جدید آژانس علیه ایران؛ 
فشار ها به سوی بازگرداندن پرونده 

هسته ای به شورای امنیت
فشــار ها علیه جمهوری اســلامی ایران در 
تاریخ ۳0 آبان )۲۱ نوامبر( به طور چشمگیری 
افزایش یافت؛ زمانی که آژانس بین المللی انرژی 
اتمی )IAEA( با حمایت کشــور های غربی از 
جمله ایالات متحده، بریتانیا، آلمان و فرانسه، 
قطعنامه ای را علیه ایران به تصویب رساند. این 
قطعنامه ایران را به عدم همکاری کافی با آژانس 
متهم کرده و از رافائل گروسی، مدیرکل آژانس، 
خواسته است تا بهار آینده گزارشی جامع درباره 
مسائل حل نشده میان ایران و آژانس ارائه کند؛ 

مسائلی که بیش از دو دهه است ادامه دارند.
بــه نظر می رســد این اقــدام در راســتای 
زمینه سازی برای بازگرداندن پرونده هسته ای 
ایران به شورای امنیت سازمان ملل تا تابستان 
سال آینده صورت گرفته باشد، مگر آنکه در این 
مدت پیشرفتی در تعاملات میان ایران و آژانس 

حاصل شود.

واکنش جمهوری اســلامی ایران به تصویب 
قطعنامه اخیر آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
نســبتاً آرام و حساب شــده بــود. محمدجواد 
ظریف، وزیــر امور خارجه پیشــین و معاون 
کنونی رئیس جمهور در امور استراتژیک، اعلام 
کرد که ایران برخی از سانتریفیوژ های پیشرفته 
را برای غنی ســازی اورانیوم فعال خواهد کرد. 
این اقدام در حالی صورت گرفت که بســیاری 
از تحلیل گران انتظار داشــتند تهران واکنش 
شــدیدتری ماننــد اخراج بازرســان آژانس یا 
کاهش همکاری های نظارتی نشان دهد. این در 
حالی اســت که چند روز پیش از تصویب این 
قطعنامه، ایران پیشنهاد کرده بود تولید اورانیوم 
غنی شــده با خلوص 60 درصد را متوقف کند 
و محدودیت هایی بر ذخایر اورانیوم خود اعمال 
نماید. از سوی دیگر، رافائل گروسی، مدیرکل 
آژانس، نیز شــخصاً از پیشرفت های مثبت در 
مذاکراتــش با مقامات ارشــد ایرانی، از جمله 
رئیس جمهور مسعود پزشکیان، خبر داده بود. با 
این حال، سه کشور اروپایی این پیشنهاد ایران 

را ناکافی دانسته و آن را رد کردند.
بازگشت علی لاریجانی به سیاست؛ پل 

ارتباطی جدید میان ایران و غرب؟
در جریــان کارزار انتخاباتی خود، مســعود 
پزشــکیان بار ها بــر لزوم پیگیــری مذاکرات 
مستقیم با غرب، به ویژه ایالات متحده، تأکید 
کرده بود. ایــن موضع گیری، پس از انتخاب او 
به عنوان رئیس جمهور نیز به طور مداوم مورد 
تأکید قــرار گرفت و به نظر می رســد که در 
این مســیر، از حمایت مقام معظم رهبری هم 

برخوردار است.
اصولگرایــان تندرو از مدت ها پیش به دنبال 
اتخــاذ رویکرد هــای تهاجمی تــر در موضوع 
هسته ای بوده اند. در سال ۲0۲۲، سعید جلیلی، 
مذاکره کننده ارشد سابق پرونده هسته ای ایران، 
در نامه ای به مقام معظم رهبری پیشنهاد کرد 
که ایران از برجام خارج شــود و غنی ســازی 
اورانیوم را تا سطح ۹0 درصد، که برای ساخت 
سلاح هسته ای نیاز است، ادامه دهد. او معتقد 
بود که در این شرایط، ایران می تواند از موضع 
قدرت با ایالات متحده وارد مذاکره مســتقیم 

شود.
این دیدگاه هــا اکنون فراتــر از جریان های 
اصولگرا و چهره هایی مانند سعید جلیلی رفته 
اســت. اخیراً، کمال خرازی، وزیر امور خارجه 

پیشین و مشــاور ارشد سیاست خارجی مقام 
معظم رهبــری، در اظهاراتی معنــادار عنوان 
کرد: »اگر تهدیدی علیــه موجودیت ایران به 
وجود آید، جمهوری اسلامی دکترین هسته ای 
خــود را تغییر خواهد داد. ما توانایی ســاخت 
سلاح هســته ای را داریم و از لحاظ فنی هیچ 
محدودیتی در این زمینه نداریم.« با این حال، 
در سال های اخیر، با افزایش فشار های غرب به 
ویژه از سوی ایالات متحده و متحدانش، برخی 
از شخصیت های سیاسی و کارشناسان در داخل 
کشــور نگرانی های خود را درباره ادامه حضور 
ایران در برجام و حتی معاهده منع گســترش 

سلاح های هسته ای مطرح کرده اند.
برای نخستین بار در سال های اخیر، شواهد 
حاکی از آن اســت که فضای سیاســی ایران 
آمادگی خود را برای مذاکره مستقیم با ایالات 
متحده در موضوع برنامه هســته ای و شــاید 
حتی مسائل گسترده تری مانند آینده »محور 
مقاومت« اعلام کرده اســت. بــا این حال، به 
نظر می رسد که میان نهاد های تصمیم گیر در 
کشور نوعی اجماع در حال شکل گیری است که 
اگر سیاست »فشار حداکثری« ایالات متحده 
و متحدانش شــدت یابد، جمهوری اســلامی 
ایران ممکن اســت تصمیم بگیــرد از معاهده 
 )NPT( منع گسترش سلاح های هســته ای
خارج شود و برنامه هسته ای خود را با سرعت 
بیشتری پیش ببرد. مســیری که کشور های 
غربی سال هاست نسبت به آن ابراز نگرانی کرده 

و تلاش کرده اند از وقوع آن جلوگیری کنند.
یکی از نشانه های آشکار تغییر رویکرد سیاسی 
در کشور، بازگشــت علی لاریجانی به صحنه 
سیاست و دیپلماسی است. علی لاریجانی که 
پیش تر به عنوان مذاکره کننده ارشد هسته ای، 
رئیس مجلس شورای اسلامی و مشاور نزدیک 
رهبر معظم انقلاب، نقشی کلیدی در تحولات 

سیاسی ایران ایفا می کرد، در سال های اخیر با 
فشــار های اصولگرایان تندرو از عرصه سیاسی 
کنار گذاشــته شــده بود. حتــی در انتخابات 
ریاست جمهوری، با کارشکنی هایی روبه رو شد 

و خود و خانواده اش با اتهاماتی مواجه شدند.
اما با درگذشت آیت الله ابراهیم رئیسی، علی 
لاریجانی بار دیگر به کانون توجهات سیاســی 
بازگشــته اســت. در آبان ماه، او به لبنان سفر 
کرد تا از نزدیک تحولات جنگ میان اسرائیل 
و حــزب الله را بررســی کند و بــا رهبران این 
کشــور درباره شــرایط منطقه مشورت نماید. 
گفته می شــود که لاریجانی در ارائه مشاوره به 
حزب الله درباره آتش بســی که از سوی ایالات 

متحده پیشنهاد شده بود، نقش داشته است.
علی لاریجانی، یکی از چهره های برجســته 
سیاسی کشور، اخیرا در یک مصاحبه ای اعلام 
کرد که جمهوری اســلامی ایران آمادگی دارد 
برای حل وفصل مسائل به میز مذاکره با ایالات 
متحده بازگردد. او با اشــاره به اظهارات دولت 
جدید آمریــکا درباره توافق هســته ای گفت: 
»گفته می شود که دولت جدید ایالات متحده 
]ترامپ[برجام را رد می کند. خوب، بیایید یک 
توافــق جدید مذاکره کنیــم.« علی لاریجانی 
تأکید کرد: »اگر ایــالات متحده می گوید که 
برنامه هســته ای ایران را به شــرط عدم تولید 
سلاح هســته ای می پذیرد، ما آماده گفت و گو 
هستیم. جمهوری اســلامی ایران هیچگاه به 
ســمت ساخت بمب نخواهد رفت، اما شما نیز 

باید شرایط ما را بپذیرید«
از صبر استراتژیک تا پیشرفت برنامه 

هسته ای؛ مسیر ایران پس از خروج 
آمریکا از برجام

مشــاوران دونالد ترامپ از احتمال بازگشت 
به سیاست »فشار حداکثری« علیه جمهوری 
اســلامی ایران ســخن گفته اند؛ سیاستی که 

ترامپ پس از خروج یک جانبه از برجام در سال 
۲0۱۸ آغاز کرد. اگرچه دولت جو بایدن در ظاهر 
با این رویکرد مخالفت می کرد، اما عملاً همان 
مسیر را ادامه داده و حتی تحریم های جدیدی 
علیه ایران اعمال کرد. اکنون گزارش ها حاکی از 
آن است که در صورت بازگشت ترامپ به کاخ 
ســفید، دولت او فشار های اقتصادی بر ایران را 
حتی شدیدتر از دوره اول ریاست جمهوری اش 

خواهد کرد.
سیاست »فشار حداکثری« که بین سال های 
۲0۱۸ تا ۲0۲۱ اجرا شــد، اگرچه آسیب های 
جدی به اقتصاد ایران و معیشت مردم وارد کرد، 
اما نتوانست اهداف اعلام شده واشنگتن را محقق 
کند. این سیاست نه تنها ایران را از ادامه برنامه 
هسته ای بازنداشت، بلکه تهران حمایت خود از 

متحدان منطقه ای اش را نیز حفظ کرد.
ایران پس از خروج یک جانبه دونالد ترامپ از 
توافق هسته ای در سال ۲0۱۸، یک سال کامل 
را در چارچوب سیاستی که از آن به عنوان »صبر 
اســتراتژیک« یاد می شود، سپری کرد. در این 
دوره، ایران به رغم نقض آشکار تعهدات از سوی 
ایالات متحده، همچنان به تعهدات خود تحت 
برجام پایبند ماند. اما بــا تداوم بدعهدی های 
طرف های غربی، تهران به تدریج مطابق با مفاد 
ماده ۳۵ توافــق، از برخی تعهدات خود فاصله 

گرفت.
در این روند، ایران برنامه هســته ای خود را 
توسعه داد؛ با نصب سانتریفیوژ های پیشرفته، 
سطح غنی سازی اورانیوم را به 60 درصد افزایش 
داد و تأسیسات هسته ای فردو را که طبق برجام 
قرار بود به یک مرکز تحقیقاتی تبدیل شــود، 
دوباره فعال کرد. بر اساس آخرین آمارها، ایران 
اکنون حدود ۱۸۳ کیلوگرم اورانیوم با غنای 60 
درصد در اختیار دارد. این تحول باعث شــده 
 Breakout( اســت که زمان گریز هسته ای
Time( ایــران، یعنی مدت زمــان لازم برای 
تولید اورانیوم کافی جهت ســاخت یک سلاح 
هســته ای در صورت تصمیم گیری، به کمتر از 
یک ماه کاهش یابد. این در حالی اســت که بر 
اساس محدودیت های تعیین شده در برجام سال 
۲0۱۵، این زمان حداقل یک سال برآورد شده 

بود.
از تهدید خروج از ان. پی. تی تا 

غنی سازی ۹۰ درصدی؛ پاسخ احتمالی 
ایران به تحریم های جدید غرب

در صورت بازگشت دولت دوم دونالد ترامپ 
به »فشار حداکثری« یا اجرای نسخه ای حتی 
سخت گیرانه تر از آن و همچنین اگر واشنگتن 
به همــراه متحدان اروپایــی اش بخواهند از 
طریق شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی )IAEA( پرونده هســته ای ایران را به 
شــورای امنیت ســازمان ملل ارجاع دهند و 
تحریم های چندجانبــه جدیدی علیه تهران 
اعمــال کنند، احتمال افزایــش واکنش های 
جدی از سوی جمهوری اسلامی ایران وجود 
دارد. یکــی از گزینه هــای احتمالی ایران در 
برابر چنین فشارهایی، خروج کامل از معاهده 
 )NPT( منع گسترش ســلاح های هسته ای
خواهد بود. در چنین شــرایطی، ایران ممکن 
اســت بازرسان آژانس را اخراج کرده و برنامه 
هســته ای خود را بدون محدودیت های فعلی 

دنبال کند.

آیا فشار حداکثری دولت ترامپ می تواند تهران را به سمت تغییر دکترین هسته ای سوق دهد؟

از برجام تا خروج از ان. پی. تی

ی
خل

دا
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اس
سی

با احتمال بازگشت ترامپ و تشدید سیاست »فشار حداکثری«، 
ایران ممکن است واکنش های جدی تری مانند خروج از ان. پی. تی 
و توسعه برنامه هسته ای خود را دنبال کند. همزمان، برخی مقامات 

ایرانی از آمادگی برای مذاکره مستقیم با آمریکا سخن گفته اند، 
اما اجماع بر تغییر دکترین هسته ای در صورت تهدید شکل 

گرفته است
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سیدعلی موسوی خلخالی

اکو ســازمانی است که در ســال ۱۳۴۱ با 
همت ایران، پاکســتان و ترکیه و به پیشنهاد 
تهــران با عنوان ســازمان همــکاری عمران 
منطقه ای پایه ریزی شد. فعالیت این سازمان 
بــرای مدتی متوقف ماند تا این که در ســال 
۱۳6۴ )۱۹۸۵ میــلادی( و بعــد از پیروزی 
انقلاب اســلامی به ابتکار ایران مجددا فعال 
شــد. هدف از تشکیل این ســازمان ارتقای 
شرایط برای توسعه اقتصادی پایدار و افزایش 
ســطح زندگی و رفاه مردم، گسترش تجارت 
درون منطقه ای و فرامنطقه ای و حذف موانع 
تجاری، تلاش برای ادغام تجارت کشــورهای 
منطقه با تجارت جهانی و ارتقای همکاری های 
اقتصــادی، اجتماعی، فرهنگی، فنی و علمی، 
توســعه زیربناهای حمل و نقل و ارتباطات، 
توســعه همگرایی بخــش دولتی و خصوصی 
بــا تأکید بر آزادســازی اقتصــادی و تدوین 
برنامه مشترک برای توســعه منابع انسانی و 

بهره برداری از منابع طبیعی اعلام شده است.
بعد از فروپاشــی اتحاد جماهیر شوروی در 
ابتدای دهه نود میلادی، کشورهای افغانستان، 
جمهوری آذربایجان، قزاقستان، ترکمنستان، 
قرقیزستان، ازبکســتان و تاجیکستان نیز به 
ســازمان اکو پیوســتند. همچنین عضویت 
عراق، ارمنستان، قبرس شمالی و عمان نیز در 
سازمان اکو پیشنهاد شده که تا کنون به نتیجه 

نرسیده است.
به واسطه عضویت تعدادی از کشورهای غنی 
از انرژی جهان در این ســازمان، اکو از منظر 
تأمیــن و انتقال انرژی حائــز اهمیت فراوانی 
برای جهان است. همچنین اشراف بر چند آبراه 
اســتراتژیک جهان و همسایگی با پنج دریای 
مهم، شرایط ژئوپولیتیک و سرزمینی یگانه ای 
را برای ســازمان همکاری اقتصادی به وجود 
آورده  است به گونه ای که هیچ مسیری از اروپا 
به آسیا برای تجارت و حمل و نقل باصرفه تر و 

کوتاه تر از منطقه اکو شناخته نمی شود.
اما بعد از گذشت بیش از ۳۹ سال از تاسیس 
این سازمان که می توانست سازمانی مهم و در 
خور توجه باشــد و در سطح کلان منطقه ای 
فعالیــت کند و احترامی بین المللی داشــته 
باشد، نه تنها اهداف تعریف شده محقق نشده 

است بلکه به نظر می رسد کشورهای عضو نیز 
توجه چندانی به آن ندارند.

در حالی که در دوره دولت محمود احمدی 
نــژاد، رئیس جمهوری پیشــین کشــورمان 
پیشنهادهایی نظیر پول واحد کشورهای عضو 
و صدور ویزایی شبیه شــنگن از سوی ایران 
پیشنهاد شد تا پیوستگی کشورها با یکدیگر 
افزایش یابد و تعلق خاطر بیشتری به سازمان 
یابند اما به دلایل مختلــف هیچ کدام از این 
پیشنهادها به نتیجه نرسیده و حتی جدی هم 

گرفته نشده است.
اگرچــه گفته می شــود، ســازمان اکو در 
بســیاری از ابتکارات جهانی بــه عنوان یک 
شــریک فعال و جدید حضــور دارد و نقش 
سازنده در پیشــبرد اهداف توسعه پایدار در 
برخــی حوزه ها از جمله در برخی حوزه های 
همکاری های اقتصادی داشــته اســت، اما 
آنچه به روی زمین می بینیم فاصله بســیاری 
با آرزوهایی دارد که کشــورهای عضو داشته 
انــد و بــرای آن تعریف کرده انــد. این هم 
گفته می شــود که اکو در بخش انرژی های 
نو، محیط زیســت، مدیریت بلایای طبیعی، 
مقابلــه با جرایم ســازمان یافته، مواد مخدر، 
گردشــگری و همچنین گسترش همکاری با 
سایر ســازمان های بین المللی موفقیت هایی 
داشــته از جمله اینکه ایران طرح راه اندازی 
اکوپل )پلیس اکو( را در دســت اجرا دارد، اما 
این موفقیت ها یا محدود بوده یا هیچ گاه در 
سطحی نبوده است که حتی کشورهای عضو 

به موفقیت های آن اذعان داشته باشند. 
در حالت طبیعی، حداقل ۵0 درصد تجارت 
کشورهای عضو ســازمان همکاری اقتصادی 
باید با اعضای درون ســازمان انجام می گرفت 
اما عملا چنین نیســت. کاهــش تعرفه های 
تجاری دو طرف هنوز به حد مطلوب که بیانگر 
گسترش روابط باشد نرســیده، کوریدورهای 
شرق به غرب و شمال به جنوب، هیچ کدام، به 
مرحله بهره برداری کامل نرسیده اند و پروژه 
های مربوطه به کندی پیش می روند، توسعه 
حمل و نقل هوایی کشورهای عضو به ویژه با 
ایران بســیار ناقص است، مثلا می توان گفت 
حمل و نقل هوایی میان ایران با کشــورهای 
آسیای میانه بسیار ناچیز و در حد صفر است، 
توســعه حمل و نقل ریلی و دریایی کندتر از 

حد انتظار اســت و مناسبات تجاری کشورها 
بسیار پایینتر از ظرفیت ها و انتظارات است.

انتظارات از ایران مبتکر
از ایــران کــه مبتکر این ســازمان اســت 
انتظار می رود بیش از پیش برای توســعه و 
انســجام اکو فعالیت داشته باشد. اما به دلیل 
مشغولیت ایران به اختلافات و مسائل داخلی 
که در بســیاری از مواقع از اندازه گذشته و بر 
سیاســت های کلان کشــور تاثیر گذاشته و 
غفلت از مناسبات بین المللی را موجب شده 
و همچنین نبود یک استراتژی روشن و پایدار 
برای تعاملات بین المللی ایران، ســبب شده 
است تا به سازمان هایی نظیر اکو توجه کافی 

یا اصلا توجه نشود.
شایســته اســت دولت چهاردهم که تاکید 
کرده است بر گسترش روابط با همسایگان و 
اولویت دادن به آنها توجــه ویژه دارد و اتفاقا 
رئیس آن نخستین ســفر خارجی خود را به 
یکی از کشورهای منطقه انجام داد، بر خلاف 
دولت های گذشــته نگاه متفاوتی به سازمان 
اکو داشته باشد و به آن به دیده یک پتانسیل 
ویژه بنگرد تا از ظرفیت های آن استفاده بیشتر 
شود. ســازمانی که می تواند در حل بسیاری 
از مشــکلات کوچک و بزرگ کشور و منطقه 

کمک رسان باشد.
همچنین تداوم خصومــت ایران و غرب در 
حالی که اکثر کشورهای عضو اکو روابط خوب 
یا نزدیکی بــا غرب و ایــالات متحده امریکا 
دارند یکی از مهمترین دلایلی ضعیف شــدن 
اکو محسوب می شــود. ایران کشور بزرگ و 
تاثیرگذاری در غرب آســیا و آسیای مرکزی 
است. ایران کشوری است که نفوذ تمدنی هم 

در آسیای میانه و هم در قفقاز دارد.
از این رو طبیعتا داشــتن روابطی چالش زا 
با کشــورهای غربی و ایالات متحده بر خلاف 
سیاست دیگر کشورهای عضو اکو، بر عملکرد 

این سازمان تاثیر مستقیم می گذارد.
همچنین تحریم های ایران سبب شده است 
تا توانایی های بالقوه آن تحلیل روند و نتواند به 
استفاده از توانایی هایش در تقویت همکاری ها 

در سازمان هایی نظیر اکو همت گمارد.
حتی در برهه هایی که روابط خصمانه ایران و 
غرب فروکش کرد و دو طرف به مصالحه هایی 
تــن دادند، نظیر دوره برجام یا حتی قبلتر در 

دوره دولــت اصلاحات، ایران به جای توجه به 
همســایگان و قدرت بخشیدن به سازمان اکو 
که خود مبتکر آن بوده، توجهی به آن نداشته 
و عمده توجه خــود را متوجه تعامل با غرب 
کرده و انرژی خود را صرف چگونگی برخورد 
بــا آن و روابط افتان و خیــزان با آن کرده در 
حالی که از منطقه و ســازمان هایی نظیر اکو 

غافل بوده است.
از ایــن فراتر می توانیم ادعا کنیم، ایران که 
در برهه هایی برای پیوستن به پیمان ها تلاش 
کرده و حتی برای پیوستن به پیمان شانگهای 
تا چین رفته و زحمت های پیوســتن به این 
پیمان را برای خود خریــده، یا برای بریکس 
تا مســکو و پکن رفته و رایزنی های سنگینی 
را داشته، هیچ برنامه تعریف شده ای برای ارتقا 
و تقویت ســازمان اکو نداشته است. در حالی 
که رقیب آن، یعنی ترکیه، سازمان دولت های 
ترک زبان را تــدارک دیده و می رود پیمانی 
بــزرگ با محوریت نــژادی و زبانی برای خود 
ایجاد کند؛ پیمانی که انتقادهای بســیاری به 
آن وارد اســت، اما واقعا اگر ســازمان اکو می 
توانســت به قدری بااهمیت باشد که بسیاری 
از نیازهای دولت ترکیه را برآورده کند آیا این 
کشــور به سراغ تاسیس ســازمان دولت های 

ترک زبان می رفت؟
در حالی که اکو بــا ظرفیت هایی که دارد، 
می تواند در برابر اتحادیه های منطقه ای نظیر 
اتحادیه عرب و شورای همکاری خلیج فارس 
فعالتر شــود و حتی مکملی برای اتحادیه ای 
نظیر اوراسیا باشد تا کشــورهای عضوی که 
منافع مشــترکی با این اتحادیــه دارند از آن 

انتفاع بیشتری ببرند. 
در حالــی که شــورای همــکاری خلیج 
فــارس می رود تا با الگوبــرداری از اتحادیه 
اروپا، همگرایی بیشتری را برای کشورهای 
عضو داشته باشد و در این چارچوب روابط 
جدی ای را بــا اتحادیه هــای جهانی نظیر 
اتحادیه اروپا، آســه آن در شــرق آســیا و 
مرکوسور در امریکای جنوبی ایجاد کرده و 
به دنبال تعریف منافع مشــترک با آنهاست 
و قصــد دارد منافع کلان خود را نیز در این 
روابط دنبال کنــد و  به این ترتیب می رود 
تا فاصله ای معنادار با کشــورهای منطقه ای 
غیرعضــو پیدا کند، اکــو همچنان در خانه 

اول خــود گرفتار مانده اســت و هیچ گام 
رو بــه جلویــی از آن دیده نمی شــود که 
امیدبخش باشد. حتی در تحولات یک ساله 
اخیر منطقه نیز هیچ تحرکی که نشــان از 

پویا بودن اکو باشد، مشاهده نشده است.
گســترش همکاری های ورزشی، فرهنگی، 
اقتصــادی، امنیتی و سیاســی مــی تواند به 
کشــورهای عضو اکو انگیزه دهــد تا به این 
ســازمان صرفا به چشم »یک ســازمانی که 
هســت« ننگرند و آن را صرفا مناسبتی برای 
دور همی وزرا و روسای جمهور نبینند، چیزی 

که تا حالا بوده است.
کشــورهای عضــو ســازمان اکــو همگی 
کشورهایی هستند که در عین حضور در یک 
منطقه جغرافیایی مشــترک و برخورداری از 
مشترکات بســیار فرهنگی مثل نوروز و شب 
یلدا، از نوعی انزوای منطقه ای رنج می برند، 
این موضوع خود می تواند انگیزه ای کافی به 
کشــورهای عضو دهد تا تلاش بیشتری برای 
حفظ و تقویت ســازمان اکــو صرف کنند و 
برای قدرت بخشــیدن به آن تمایل بیشتری 
داشته باشــند. ترکیه که از اروپا رانده شده و 
در منطقه بسیاری کشورها به ویژه کشورهای 
عربی به آن نگاه رقابتــی دارند، ایران که در 
منطقه عربی به چشم کشوری رقیب یا حتی 
می شــود، کشورهای  نگریسته  غیردوســت 
آسیای مرکزی که در عین اختلافات دوجانبه 
با یکدیگر، از سوی قدرت بزرگتر منطقه یعنی 
روســیه از نگاه بالا – پایینی آن احساس رنج 
می کنند، پاکســتان که بزرگترین همســایه 
آن، هند به آن به چشــم یک کشــور مزاحم 
می نگرد، همگی می توانند انگیزه ای داشــته 
باشــند تا در ســازمان اکو فعالیت و پویایی 

بیشتری داشته باشند.
اگر اکو پویایی لازم را از خود نشــان دهد، 
اهداف روشن و توســعه ای و امیدبخش برای 
خود تعریف کند و نقشه راه روشنی برای آینده 
خود ترســیم کند و غرورآفریــن و قابل دفاع 
باشد، چه بســا کشورهای دیگری که همانند 
برخی کشورهای عضو اکو از اتحادیه ها به دور 
مانده اند و به نوعی در محیط جئوپلتیک خود 
إحســاس انزوا می کنند، ترغیب شوند که به 
عضویت آن درآیند و برای پذیرفتن شرایط آن 

تلاش کنند. 

انتظاری به جا از دولت چهاردهم
اکو، سازمانی که ایران ساخت

 و خود از آن غافل شد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضــوع ماده ۳ قانون و مــاده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی 
برابــر رای شــماره ۱۴0۳60۳0600600۹۵۴۵ هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات 
مالکانــه بلامعارض متقاضی  آقای رضا محمــودی فرزند روح اله به 
شــماره شناســنامه ۱6 در ششدانگ یکباب ســاختمان به مساحت 
۱۳۲/۵0 متر مربع  در قســمتی از پلاک شماره ۳06 فرعی از اراضی 
دیزقند پلاک ۲۳۱ اصلی دهســتان اربعه واقع در خراســان رضوی 
بخش یک حوزه ثبــت ملک تربت حیدریه  خریداری از بدر الملوک 
مومن و حســن مومن دیزقندی و علی اکبررضایی قرایی و فرشــته 
مومن و محمــد جعفر رضایی قرایی و فاطمــه رضایی قرایی و علی 
اصغر رضایی قرایی و ســکینه شــادلو مشــهدی و بهناز مومن ورثه 
مالکین رســمی صدیقه رضائی قرائی و حبیب الــه مومن دیزقندی 
محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت 
به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند 
ازتاریخ انتشــار اولین آگهی به مــدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ، ظرف مدت یک مــاه از تاریخ 
تســلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد .تاریخ انتشــار نوبت 
اول: ۱۴0۳/۸/۲۸. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف660
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . نظر به 
دســتور مــواد ۱ و ۳ قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹0/۹/۲0 و برابر رای شماره  
۱۴0۳60۳060060۹۵6۳ هیــات اول موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای علی جامی فرزند غلامرضا به شماره شناسنامه 
06۹06۱0۴0۸ صادره از تربت حیدریه در یکباب ساختمان به مساحت 
۱0۲/۵۵ متر مربع در قســمتی از پلاکـ شماره 76۳ مجزا شده از ۳۵۱ 
و ۳۵۲ فرعی از اراضی آغویه پلاک ۲۲۸ اصلی دهســتان اربعه  واقع در 
خراســان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری از 
مالکین رسمی رضا رضایی قرایی و نوشین رضایی قرایی محرز گردیده 
اســت.لذا به موجب ماده ۳ قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمانهای فاقد سند رســمی و ماده ۱۳ قانون آئین نامه مربوطه 
ایــن آگهی در دو نوبت بــه فاصله ۱۵ روز از طریــق روزنامه محلی و 
کثیرالانتشــار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید 
اخــذ نمایند.  معترض باید  ظــرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواســت بــه دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 
ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض 
در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به 
دادگاه عمومی محــل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند 

مالکیــت می نماید و صدور ســند مالکیت مانــع از مراجعه متضرر به 
دادگاه نیســت. تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴0۳/۸/۲۸. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: ۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف6۵۹
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴0۳60۳0600600۹۵۱۹ هیــات اول موضــوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  
آقای هادی رجب پور فرزند حسین به شماره شناسنامه ۹7۱ صادره از 
مشهد در ششدانگ یک  قطعه محوطه مشتمل بر ساختمان به مساحت  
۲7۴/0۹ متر مربع  قســمتی از پــلاک ۲6 فرعی از اراضی محمود آباد 
پلاک ۱۹۴ اصلی دهســتان اربعه واقع در خراســان رضوی بخش یک 
حوزه ثبت ملک تربت حیدریه  خریداری مع الواســطه از مالک رسمی 
مهین حیدری محرز گردیده اســت.لذا به منظــور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
ازتاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 
مالکیت صادر خواهد شــد .تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴0۳/۸/۲۸. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: ۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف6۵۸
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه
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بررسی مهم ترین چالش های محیط زیستی مشهد در گفتگو با سید جلال حیدری؛

زنگ خطری برای مشهد!
اراده  و  همدلــی  »بــا   
می توان بر هر مشــکلی 
غلبه کرد«؛ این جمله را 
شخصی بیان می کند که 
از اواخــر دهه 60 تا همین 
چند ســال قبل و به عبارتی 
بالغ بر سه دهه، برای تغییر 
کاربری کارخانه کوکا سابق به 
کارخانه نوآوری فعلی تلاش 
کرده اســت و او را می توان 
مسئولیت پذیرترین شهروند 

منطقه میدان کوثر مشهد دانست.
به گزارش روزنامه صبح امروز؛ هفته گذشته 
مصاحبــه ای را با عنوان »ســتون های پنهان 
آبادانی« منتشر کردیم که در آن به گفتگو با یکی 
از چهره های شاخص مهندسی عمران استان در 
حــوزه کلان پروژه های عمرانــی و چالش ها و 
همچنین فعالیت های مدنی او پرداختیم. سید 
جلال حیدری که مهندســی عمران خود را از 
دانشگاه علم و صنعت کسب کرده، کارشناس 
ارشــد محیط زیست است و اینبار می خواهیم 
بــا او گفتگویی در خصوص معضلات زیســت 
محیطی کلان شــهر مشهد داشته باشیم. وی 
را می توان خالق ایده میدان کوثر فعلی دانست 
چراکه اگر پیگیری ها و مسئولیت پذیری او نبود، 
شاید همواره باید از آنجا با نام »میدان کارخانه 
کوکا« یاد می شــد. به همین جهت در ابتدا به 

سراغ داستان میدان کوثر می رویم؛
جناب مهندس حیدری در ابتدا از 

ماجرای کارخانه نوآوری و سه دهه تلاش 
مستمر خودتان بگوئید؟

بدون شــک بیش از ســی ســال تلاش را 
نمی توان آنطور که باید و شاید روایت کرد، اما 
به طور مختصر در ســال ۱۳6۸ که در منطقه 
کوثر فعلی یا همان کارخانه کوکا سابق ساکن 
بودم، متوجه شدم که چقدر فعالیت کارخانه در 
محیط شهری به منطقه آسیب زیست محیطی، 
بهداشتی، شهری و عمرانی وارد می کند. چراکه 
وجود کارخانه در آن مکان هیچ ســنخیتی با 
شهر و شهرنشــینی نداشت و گویی یک قلعه 
ویران یا معدن مخروبه در وسط شهر جا خوش 
کرده یود. امــا علاوه بر دیوارهای بتنی زمخت 
و ناهمگونی بافت شــهری ایجاد شده، آلودگی 
هوا، بوی نامطبوع و فاضلاب های صنعتی که به 
طور مستقیم وارد محیط شهری می شد، زندگی 
مردم را به شــدت تحت تأثیر قرار داده بود. به 
همین جهت من و تعدادی از همســایگان که 
عمدتاً از قشر تحصیل کرده و فرهیخته بودیم، 
تصمیم گرفتیم به این وضعیت اعتراض کنیم. 
نخســتین گام را با مراجعه به اداره بهداشــت 
برداشتیم. با وجود اقدامات اولیه اداره بهداشت 
مانند سمپاشــی منطقه، مشکل به طور کامل 
حل نشــد اما در این دوره کارخانه ملزم شدکه 

از سپتیک استفاده کند.
در آن دوره ۱۴ خیابــان بــه میدان کارخانه 
منتهی می شد و به همین جهت از هر خیابان 
یک نماینــده انتخاب و موضــوع را پیگیری 
می کردیــم. پیگیری هــای ما به شــهرداری، 
فرمانداری، دادگســتری و حتی اســتانداری 
کشیده شد. ما با جدیت تمام به دنبال راه حلی 
بــرای این معضل بودیــم. در اوایل دهه هفتاد 
یک روز که به سراغ آقای آزادی، شهردار وقت 
منطقــه ۹ رفتیم، در بررســی پرونده کارخانه 
متوجه شدیم که زمانیکه مجوز کارخانه کوکا را 
داده بودند تاکید شده بود که ظرف چهل سال 
آینده این منطقه مسکونی خواهد شد و کارخانه 
باید به مکان دیگری انتقال یابد!. بنابراین متوجه 
شدم که طبق قوانین، این کارخانه باید سال ها 
قبل بــه دلیل تغییر کاربــری منطقه تعطیل 
می شد. با این وجود، به دلیل برخی ملاحظات، 
این اتفاق نیفتاده بود. ما با نوشتن نامه، برگزاری 
جلسات و حتی تجمع در مقابل کارخانه، تلاش 
می کردیم تا مســئولین را به وظیفه شان ملزم 
کنیم. حدودا ده سال از اولین پیگیری ها گذشت 
و همسایگان ناامید شده و یکی پس دیگری یا 

نقل مکان کردند و یا از ادامه راه خسته شدند. 
بعــد از مدتی که به تنهایی موضوع را پیگیری 
می کردم، به سراغ تعداد دیگری از اهالی محل 
رفتم و مجددا نمایندگانی را برای پیگیری این 
معضل دور هم جمع کردم. ماجرا ادامه داشت و 
به مرور، کارخانه کوکا از حالت تولید خارج شد. 
در این بین آقای یزدی مالک کارخانه رضایت 
داد که شهرداری کارخانه کوکا را بخرد و پس از 
سال ها پیگیری و تلاش بی وقفه، بالاخره موفق 
شدیم شهرداری را متقاعد کنیم تا کارخانه کوکا 

را خریداری کند. اما این پایان ماجرا نبود.
در این دوره که شــهردار مرکز آقای صولت 
مرتضوی بود، کارخانه تبدیل به انبار شده بود 
و کامیون ها در انجا رفت و آمد داشتند و نمای 
ناهمگون آن ســاختمان نیز سر جای خودش 

مانده بود. 
بدون تردید تغییر کاربری کارخانه به شکل 
صددرصدی و تبدیل آن به یک فضای ســبز، 
نیازمند بودجه و برنامه ریزی دقیق بود که بنابر 
شنیده ها شــهرداری بودجه مورد نیاز را تامین 
نمی کــرد! در این خصوص مــا بارها و بارها به 
شهرداری مراجعه و با مسئولین مختلف جلسه 
برگزار کردیــم. این موضوع آنقدر زمان برد که 
گروه دوم همســایه ها هم از ادامه مسیر ناامید 

شدند و باز من تنها ماندم.
دوبــاره به ســراغ افــراد دیگــری رفتم و 
نمایندگانی انتخاب شــد. در این مقطع زمانی 
شــهرداری تعهداتش را انجام داده بود و دیگر 
خودروهای سنگین هم در انجا تردد نداشتند. 
به همین جهت مصادف با شورای چهارم شهر 
مشهد طرح های بسیاری برای استفاده از زمین 
حــدودا ۴0هزارمتری کارخانه داده شــد و در 
نهایت تابلویی با عنوان »مشهد دوست داشتنی« 
نصب شد! طبیعتاً اسم قشنگی بود؛ اما هرچه که 
بود بوی نامطبوعی را در منطقه ساطع می کرد. 
بعد از مدتی به داخل کارخانه رفتیم و در کنار 
احشامی همچون شــتر و گوساله و بزغاله و...، 
تنور و قالیبافی و طرح زندگی سنتی را دیدیم 
که طرحی در قالب نمایشگاه سنتی اجرا شده 
بود. متأســفانه، این نمایشگاه با نگهداری انواع 
حیوانات اهلی همراه بود و بوی نامطبوع آن ها، 
کوچه و خیابان را پر کرده بود. این اتفاق، نه تنها 
به بهبود وضعیت محیط زیســت کمک نکرد، 

بلکه باعث نارضایتی بیشتر اهالی شد. 
آن زمــان آنطور که از شــهرداری به گوش 
می رسید حدود ده میلیارد تومان بودجه برای 
»مشهد دوســت داشتنی« در نظر گرفته شده 
بود. یکروز به ســراغ آقــای مرتضوی رفتیم و 
منتظر شدیم جلسه اش تمام شود و بعد جلسه 
دور او جمع شدیم و گفتیم تا جوابمان را ندهی 
نمی رویــم. به او گفتم من مهندس محاســب 
هستم و به هر شــکلی که براورد می کنم، در 
این طرح بیش از دو میلیارد تومان هزینه نشده 
است. من حاضرم محاســبه دقیق کنم و این 
موضوع را به اثبات برسانم! اما این گفتگوها راه 
به جایی نبرد و همچنان مشهد دوست داشتنی 

پابرجا بود.
در ایــن مدت، بســیاری از همســایگان، به 
دلیل ناامیدی از نتیجه و فشــارهای روانی، از 
ادامه پیگیری ها دست کشیدند. اما من تسلیم 
نمی شدم. هر بار که ناامیدی به سراغم می آمد، 
به یاد اولین روزهایی می افتادم که با همسایگانم 
تصمیم گرفته بودیم برای بهبود محیط زیست 
منطقه مان تــلاش کنیم.  در نهایــت با روی 
کار آمدن شــورای پنجم شهر و حمایت آن ها، 
بالاخره توانستیم به هدف خود برسیم. در این 
شــورا با پیگیری های ما مردم منطقه، پرونده 
کارخانه کوکا مورد بررسی قرار گرفت و دو نفر از 
اعضای شورا پس از اینکه در جریان قرار گرفتند 
بسیار متعجب شدند که ما تا چه اندازه مجدانه 
سرسختانه بالغ بر سه دهه پیگیر موضوع بودیم.

در نهایت کارخانه کوکا تخریب و به این میدان 
با فضای سبز و ورزشی و استارتاپی تبدیل شد 
که کم نظیر است و نیز به فضایی سبز و دلنشین 
برای شهروندان بدل گشت. امروز وقتی به این 

مــکان می آیم و می بینم که کــودکان در این 
فضا بازی می کنند و مردم در همه ســنین به 
پیاده روی مشغول هســتند، احساس رضایت 
و افتخار می کنم. این پیروزی حاصل ســال ها 
تلاش و پشتکار بود و نشان داد که با همدلی و 

اراده می توان بر هر مشکلی غلبه کرد.
کلام من اینست:

شما به عنوان کارشناس ارشد محیط زیست 
تحقیقات گسترده ای را در خصوص کشف رود 
و معضلات و آسیب های زیست محیطی آن نیز 
انجام داده اید. در این بررســی ها با چه مواردی 

مواجه شده اید؟
در ســال های اخیر مطالعات و پژوهش های 
گسترده ای در خصوص وضعیت آب و فاضلاب 
شــهر مشــهد انجام و نتایج این بررسی های 
میدانی را هم به صورت جزوات و پاورپوینت در 
اختیار مراجع ذی ربط قرار دادم. بخشی از این 
بررسی ها نیز در خصوص کشف رود و معضلات 
زیســت محیطی آن بود. طبیعتا سرازیر شدن 
فاضلاب های خام و تصفیه نشده به کشف رود، 
چیزی نیست که امروز کسی از آن مطلع نباشد 
و بدون شک این امر موجب آلودگی شدید آب 
و خاک منطقه شده و سلامت مردم مشهد را به 
خطر انداخته است. چراکه یکی از نگرانی های 
جدی، استفاده از آب آلوده رودخانه برای آبیاری 
محصولات کشاورزی مانند سبزی جات، صیفی 
جات و غیره است. کشاورزان منطقه با استفاده 
از پمپ های قوی، آب آلــوده را به مزارع خود 
پمپاژ کرده و محصولات کشــاورزی را آبیاری 
می کنند. این محصولات آلوده، سپس وارد بازار 
مصرف شده و سلامت شــهروندان را به خطر 
می اندازد و به طور قطع که ریشــه بسیاری از 
بیماری های مردم مشهد در استفاده از همین 

محصولات کشاورزی است!
نکته قابل توجه دیگر در بررسی های میدانی، 
واگذاری بخشــی از زمین های اطراف رودخانه 
توسط شــرکت آب و فاضلاب و بخش دیگری 
توســط آستان قدس به کشــاورزان است. این 
زمین ها که عموماً بــرای احداث تصفیه خانه و 
تاسیسات وابسته در نظر گرفته شده بودند، به 
صورت دیم به کشاورزان اجاره داده شده است. 
از دیگر یافته های این پژوهش، آن اســت که 
بسیاری از کشاورزانی که از این زمین ها استفاده 
می کنند، ســاکن مناطق اطراف نبوده و حتی 

برخی از آن ها خارج از کشور سکونت دارند. 
در نتیجه، آلودگی رودخانه کشــف رود، به 
یک بحران زیســت محیطی جدی تبدیل شده 
که ســلامت مردم مشهد و خراسان را به خطر 
انداخته و بدون شک برای حل این مشکل، نیاز 
به اقدامات جدی و هماهنگ همه دستگاه های 

مسئول است.
از دیگر تحقیقات شما که منابع مغتنمی 

را نیز فراهم آورد موضوعات الودگی 
هوا و ترافیک مشهد است. این مطالعات 

چگونه است؟
علاوه بر مطالعات انجام شــده به عنوان یک 
کارشناس محیط زیست که مهندسی عمران 
خوانده، مسئولیت خودم دانستم که به طور ویژه 
به موضوع ترافیک در شــهر مشهد بپردازم. در 

این خصوص نیز با انجام پژوهش های گسترده، 
گره های ترافیکی اصلی شهر را شناسایی کردم 
و راهکارهایی جهت بهبود وضعیت ترافیکی ارائه 
دادم. چراکه در مشهد به عنوان یک کلانشهر، 
در صورت عدم اتخاذ تدابیر مناســب، وضعیت 
ترافیک در ســال های آینده به شدت وخیم تر 

خواهد شد.
در ارتباط با آلودگی هوای مشهد نیز مطالعاتی 
انجام دادم و نتایج این تحقیقات که به برخی از 
مسئولین ذی ربط ارائه شده، حاوی پیشنهاداتی 
برای کاهش آلودگی هوا و بهبود کیفیت زندگی 

شهروندان است.
چندی پیش مستندی منتشر شد که به 
ماجرای تجمع در دره تمدن ها و موضوع 
سنگ نگاره ها پرداخته بود و شما در آن 

حضور داشتید، ماجرا از چه قرار بود؟
یکــی از دیگر تحقیقات بنــده در خصوص 
ســنگ نگاره های دیزدر یا همان دره تمدن ها 
واقع در ابتدای جاده شاندیز است. این منطقه با 
قدمتی چندین هزار ساله، دارای سنگ نگاره های 
بسیار ارزشــمندی است که در سکوت مراجع 

قانونی در حال تخریب است.
در این خصوص بارها به همراه فعالین محیط 
زیست به این منطقه رفتیم و درخواست کردیم 
که جلوی تخریب شرکت معدن کار مستقر در 
منطقه گرفته شود. حتی تجمعی در این منطقه 
برگزار شد و موضوع به رسانه ها رسید و آن روز 
از تخریب سنگ نگاره ها و تجمع محیط زیستی 
تصویربرداری و در قالب مستندی از شبکه خبر 
پخش شــد! اما متأسفانه با وجود اطلاع رسانی 
و اعتراضــات، همچنان ایــن تخریب ها ادامه 
دارد. بنابراین بــا توجه به اهمیت تاریخی این 
سنگ نگاره ها، انتظار می رود که مسئولین برای 
حفاظت از آن ها اقدامات جدی تری انجام دهند. 
اما متأسفانه به نظر می رسد که برخی از افراد و 
یا نهادها به دلایل مختلف، تمایلی به حفظ این 

میراث فرهنگی ندارند.
یکی از موضوعات زیست محیطی که در 

سال های اخیر بسیار خبرساز شده، ماجرای 
پروژه کمربند جنوبی مشهد بود. در این 

خصوص چه نظری دارید؟ 
ایــن پروژه چــون تخریب کوه هــا، دره ها، 
پوشــش گیاهی و غیره را به همراه دارد از نظر 
محیط زیســتی مناسب نیست. خوشبختانه با 
تــلاش فعالان محیط زیســت و پیگیری های 
دادستانی، این طرح متوقف شد. در دوره شورای 
پنجم شهر مشــهد نیز با تغییر رویکرد، مسیر 
پیشنهادی برای احداث کمربندی به یک پارک 
کوهستانی کوه پارک تبدیل شد و خوشبختانه 
این اقدام گام موثری در حوزه محیط زیست به 

شمار می رود.
موضوع بسیار مهم بعدی که در حال 
حاضر نیز همچنان در دست انداز قرار 

گرفته، بحث رودخانه چهل بازه و واگذاری 
زمینها است. بنظر شما حفظ چهل بازه به 

چه لحاظ حائز اهمیت است؟
از حدود ســال ۱۳70 بود کــه نگرانی ها در 
مورد سرنوشت کانال چهل بازه آغاز شد. روزنامه 
خراســان در آن زمان با تیتر تکان دهنده ای از 

مسدود شدن راه تنفسی شهر مشهد خبر داد و 
این موضوع توجه بسیاری را به خود جلب کرد.

کانــال چهل بــازه، رگ حیاتی مشــهد، از 
دامنه های بینالود سرچشمه می گیرد و پس از 
عبور از شــهر به کشف رود می ریزد. این کانال 
علاوه بر بحث های کاملا مشــخص زیســت 
محیطی همچون اهمیت حفظ رودخانه و روان 
آب و حریم مرتبط و...، نقش مهمی در تنظیم 
آب و هوای شهر ایفا می کند. چراکه با توجه به 
مسیر آب که هم جهت با غالب بادهای مشهد 
یعنی از غرب به شرق اســت، این رودخانه به 
مثابه یک فیلتر طبیعی عمل می کند و آلودگی 

هوا را کاهش می دهد.
اما این روزها موضوع واگذاری زمین های چهل 
بازه به بخش خصوصی و حواشی مرتبط بسیار 
نگران کننده اســت و خبر از سودجویی برخی 
افراد و نهادها می دهد که بدون در نظر گرفتن 
اهمیت زیســت محیطی این کانــال به منافع 
شــخصی خود فکر می کنند. شاید تنها همین 
جمله کفایت کند که هرگونه دســت اندازی به 
حریم کال به معنای خفه کردن شهر و خیانت 

به آیندگان است.
بحران آب و فرونشست زمین نیز 

از دیگر موضوعات مورد بحث در حوزه 
محیط زیست است. در این خصوص 

چه ارزیابی دارید و به عنوان مهندس 
عمرانی که با مسائل محیط زیستی نیز به 

درستی آشناست چه راهکاری را پیشنهاد 
می دهید؟

در خصوص موضوع فرونشست زمین در ایران 
در چند دهه قبل مطالعات متعددی انجام شد 
که از جمله می توان به تحقیقات انجام شــده 
توسط شرکت ســیتیران فرانســه و دانشگاه 
هاروارد اشاره کرد که پس از آن همواره توسط 
محققین داخلی به روزرسانی شده است. طبیعتا 
هرگاه میزان برداشــت آب به مراتب بیشتر از 
میزان تغذیه ســفره های آب زیرزمینی باشد، 

فرونشست اتفاق می افتد.
در این میان بحران فرونشست زمین در دشت 
مشهد، عمدتاً به دلیل همین موضوع برداشت 
بی رویه اســت. چراکه ســالانه ورودی آب به 
مخازن زیر زمینی دشــت مشهد 700 میلیون 
متر مکعب، اما برداشت آب از این مخازن سالانه 
بالغ بر یک میلیارد متر مکعب اســت. بنابراین 
کاملا قابل پیش بینی است که سطح آب هرسال 
پایین تر  رود و منافذ میان خاک ها از آب خالی 

شده و فرونشست اتفاق افتد!
بــرای مقابله با این بحران هــم راهکارهایی 
همچون توازن برداشــت و تغذیه، به کارگیری 
روش های نوین آبیاری به جای روش ســنتی 
غرقابی، کاهش مصرف آب در صنایع، مدیریت 
پســاب و بازچرخانی آب های خاکســتری در 
چرخــه مصــرف و... وجود دارد کــه نیازمند 

مدیریت صحیح است.
نکته قابل توجه دیگــر در این خصوص نیز 
بخش احداث ســاختمان های ســبز است. به 
عبارتی همسو شــدن عمران و محیط زیست! 
چراکــه باید بر این موضوع تاکید داشــت که 
مهندسان عوامل کلیدی در حل مسائل محیط 
زیســتی به شــمار می روند. در این خصوص 
احداث ساختمان های ســبز یکی از این موارد 
است. ساختمان های سبز ســاختمان هایی با 
مصرف انرژی و آب بهینه است که نقش مهمی 
در کاهش فشــار بر منابع آب زیرزمینی دارد. 
بنابراین با اجرای ایــن راهکارها و با همکاری 
مردم و مســئولین، می توان از پیشرفت بحران 
فرونشســت زمین در دشت مشهد جلوگیری 

کرد و آینده ای پایدار برای استان رقم زد.
در این گفتگو به بخشی از مهم ترین آیتم های 
محیط زیستی اســتان پرداختیم. شایان ذکر 
است که در گفتگوی آتی، می خواهیم به سراغ 
چالش های دیگری که در استان با آن مواجهیم 
برویم و یکی از این چالش ها حوزه مهندسی است 
که بدون شک در راس هرم باید به چالش های 

سازمان نظام مهندسی استان پرداخت. 
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زنگ میراث فرهنگی به مدارس اضافه 
می شود

ن  و معــا
میراث فرهنگی 
اعــلام کرد: با 
انجام  توافــق 
بیــن  شــده 
میراث  وزارت 
 ، هنگــی فر
و  گردشــگری 
دستی  صنایع 
وزارت  و 
و  آمــوزش 
 ، ش ر و پــر
میراث   زنــگ 
در  فرهنگــی 

تمام مدارس کشور برقرار می شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، جلسه 
شــورای راهبردی موزه های ستادی و موزه های استان تهران 
دوشنبه ۱۲ آذرماه در کاخ سعدآباد برگزار شد. علی دارابی، 
معــاون میراث  فرهنگی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایــع دســتی در این جلســه گفت که طبــق مذاکرات 
انجام شــده با آموزش و پــرورش، قرار اســت دانش آموزان 
ســاعتی را با عنوان زنگ میراث فرهنگی در موزه ها، بناها و 

کنند. پیدا  حضور  فرهنگی تاریخی  محوطه های 
او افزود: به همین منظور، موزه ها باید نیروهای خود را در 
امر آموزش میراث فرهنگی با ادبیاتی متناســب با کودکان و 
نوجوانان آماده کنند و از ظرفیت نیروهای انســانی مدارس 
برای برگزاری کارگاه های آموزشــی تدریس میراث فرهنگی 

شود. استفاده 
مدیریت بحــران و پدافنــد غیرعامل در موزه ها، انتشــار 
فصلنامه موزه ها و توســعه نمایشــگاه های موزه ای ایران در 
خــارج از کشــور، از دیگر نکاتی بود که در این نشســت به 

آنها اشاره شد.
لیلا خسروی سرپرســت اداره کل موزه ها، پرهام جانفشان 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان 
تهران، سیدمحســن میــر مدیر کاخ ســعدآباد، بیژن مقدم 
مدیر کله نیــاوران، جبرئیل نوکنده مدیــر موزه ملی ایران، 
فخرالدیــن صابری مدیر موزه ملی قرآن و آفرین امامی مدیر 
کاخ گلســتان، اهید نجفــی مدیر موزه رضا عباســی، نوید 
صالح وند مدیر موزه آبگینه و ســفالینه ها، محمدجواد اینانلو 
مدیر موزه ملی فرش ایران و علیرضا کیا مدیر موزه هنرهای 
ملی، از دیگر حاضران در این جلســه بودند که به بیان نکات 

و مسائل خود پرداختند.
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وقتی برخــی از تهیه کنندگان برای 
موفقیــت در گیشــه به شــبکه های 
تلویزیون  می برنــد؛  پنــاه  ماهواره ای 
نباید بیشــتر از این ها در امر توجه به 

محصولات فرهنگی تعلل کند.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« 
و به نقل از تســنیم، موضوع تیزرهای 
تبلیغاتــی فیلم هــای ســینمایی در 
شــبکه های ماهواره ای یک اتفاق تازه 
نیست. اما شاید پول پاشی عده ای برای 
به دست آوردن گیشه موضوع جدیدی 
باشد که بایستی بررسی و واکاوی شود.

شاید اوج این انتقادها به وزارت ارشاد 
و صداوســیما در دولت قبل بیشتر هم 
وزیر  اســماعیلی  محمدمهدی  شــد. 
وقــت اعلام کرد که پخــش تبلیغ  در 
شــبکه های ماهواره ای ممنوع است و 
باید با آن برخورد شــود. اما از طرفی 
دیگر خبری از تبلیغات در صداوسیما 

نبود.
ایــن در حالی اســت کــه مدیران 
صداوســیما می گویند فیلم سینمایی 
برخوردار  شــاخصه هایی  از  بایســتی 
باشــد که بتوانیــم آن را تبلیغ کنیم. 
)برخــی از مدیران تلویزیــون اعتقاد 
دارند که بیشــترِ فیلم های ســینمای 
ایران را نمی توان همــراه خانواده دید 
و قابــل تبلیغ نیســتند( البته که این 
نقطه نظرِ استاندارد و درستی است اما 
رونقِ سینما و جلوگیری از این تبلیغات 
ناعادلانــه هم نیاز بــه تمهید و تدبیر 

ویژه ای دارد.
وقتی یک تهیه کننده خاص برای به 
دســت آوردن عنوان »سلطان گیشه« 
حاضر است مبالغ بالایی هزینه کند تا 
در شبکه های ماهواره ای فیلم او تبلیغ 
شود. شــبهاتی درباره برخی از فیلم ها 
و تبلیغــات آنها وجــود دارد که مبالغ 
زیادی به حســاب برخی از شبکه های 
خارجی ریخته تا فیلم شان بیشتر تبلیغ 
شود و اینجا فقط عنوان »پرفروش ترین 
فیلم گیشــه ســینماها« را به خودش 

اختصاص دهند نه رضایتِ مخاطب!
امــروز در پسِ این اتفــاق تنها یک 
جــرم اتفاق نمی افتد؛ جــرمِ تبلیغ در 
شبکه های خارجی، جرمِ عدم توجه به 

رضایت مخاطب هم به آن اضافه کرد. 
اینکــه برخــی از کارگردانان همچون 
کارگــردان »فیلــم عزیــز« در برنامه 
»هفت« می گوید سینما را تک ژانری 

کردند زیاد بیراه نیست.
اتفاقاً در ایــن فضا می توان گفت در 
سینما امروز کســانی پول درمی آورند 
که بیشتر تبلیغ کنند! حالا این تبلیغ 
می تواند در هر شبکه، مدیوم و پلتفرم 

و صفحه مجازی اتفاق بیفتد.
اگر تلویزیون به میــدان بیاید همه 
این اتفاقات به ســمت دیگری خواهد 
رفــت. چرا کــه یک فضــای تبلیغی 
عادلانــه، آن وقت مردم بــه دور از هر 
هیاهوی تبلیغی به کیفیتِ کارگردانی، 
بازیگری و قصه فیلم نمره می دهند و بر 
این اســاس فیلم ها به فروش می رسد. 
همچون گذشته ای نه چندان دور هم 

چنین رویکردی وجود داشته است.
امــروز می توان با نگاهــی به فروش 
فیلم های ســینمایی به این نکته کاملًا 
رســید؛ بســیاری از تهیه کنندگان و 
کارگردانان در ســینما این اعتراض را 
بارها به صداوســیما داشتند تا فضای 
تبلیغی را به طور یکســان برای همه 

فیلم ها فراهم کند.
هرچند ایــن تبعیــض را می توانیم 
در تبلیغِ فیلم های کودکانه در شــبکه 
کودک مشاهده کنیم که بعد از »پسر 
دلفینــی«، »لوپتو«، »بچه زرنگ« و از 
این دســت فیلم ها، در روزهای فروشِ 
»شنگول و منگول« اما »باغ کیانوش« 

بیشتر موردنظر تلویزیون است!  

از طرفــی دســتگاه های نظارتی در 
ارشــاد هم بایســتی وارد ایــن اتفاق 
شــوند و واکاوی کننــد؛ ماجرای این 
تبلیغات ماهواره ای چیســت؛ در پشت 
پرده آن چه خبر اســت؟ این پول ها از 
کجا می آید که برخی از تهیه کنندگانِ 
خاص حاضرند چند برابرِ هزینه ساخت 

فیلم شان، هزینه تبلیغ بپردازند.
در حالی که بخش عمــده ای از بدنه 
سینمای ایران قادر به پرداخت چنین 
پول هایی نیستند و چشم شان به تبلیغ 
در شــبکه های داخلــی و بیلبوردهای 

شهری دوخته شده است.
»با مسببان این اتفاق برخورد خواهد 
شــد.« این جمله معــروف وزیر وقت 
ارشاد بود که در مقامِ حرف باقی ماند 
و عملیاتی نشد. یا حمایت از سینمای 
ایــران و رونقِ فروش آن که معمولاً در 
صحبت های مدیران صداوســیما دیده 

می شود نیز در مقام حرف باقی ماند.
یکــی از وظایف رســانه ملیّ حتماً 
تبلیــغ محصولات فرهنگــی و هنری 
است؛ تبلیغ سینما، تئاتر، کتاب و حتی 
هنرهای تجســمی به جــای این همه 
تبلیغ رنگارنــگ و حتی لاکچری باید 
در دســتورِ کار قرار بگیرد؛ اما نه آنقدر 
تبلیــغ محصولات فرهنگــی و هنری 
ارگانی و سازمانی بلکه بخش خصوصی 

نیازمند حمایت بیشتری است.
نباید بیشتر از این ها تلویزیون در امر 
توجه به محصولات فرهنگی تعلل کند 

که اقتصاد فرهنگ دچار مشکل شود.
شــروعِ این اتفاقات از نیمه اول سال 

۱۳۹۵ بود و در زمانِ  فعالیت شبکه جم 
این اتفاقات به اوج خودش هم رســید. 
حتی بعضاً پایِ تعهدنامه هایی به میان 
آمد که حق تبلیغ فیلم در شبکه های 
ماهواره ای از بین بــرود و به جایِ آن 
آنونــس فیلم به رادیو بــرود و تیزر به 

تلویزیون!
در ســال هایی بــا اوج گرفتن برنامه 
»هفت« شــبکه ســه و کارهای زنده 
دیگر در شــبکه های یک و دو ســیما 
ضمن مرور بر اکــران فیلم ها در قالب 
سینمای  فیلم های  مختلف  موضوعات 

ایران معرفی می شدند.
این اتفاق بعضاً در رادیو بیشتر اتفاق 
می افتاد امــا در ســال های اخیر این 
برنامه ها هم کمتر شــد. حتی بسیاری 
از سینماگران نسبت به نگاه سلیقه ای 
رســانه ملیّ مبنــی بر پخــش تیزر 
فیلم های ســینمایی انتقاد کردند. در 
عین حال هنوز جریانِ تبلیغ فیلم های 
ســینمایی ایران و حتی ســریال های 
ادامه  ماهواره ای  خانگی در شبکه های 

دارد.
خبرنگار تســنیم بارها این موضوع 
را از مدیــران امــر در وزارت فرهنگ 
و سازمان صداوســیما پیگیری کرده 
است. مدیرکل تبلیغات و اطلاع رسانی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در دوره 
گذشــته این نکته را مطرح کرده بود 
که »در حوزه برخورد با این دوســتان 
رویه خودمان را تشدید کردیم. حتی 
از اخطــار و تذکر دادن عبور کرده ایم 
به حوزه بازدارندگی تبلیغات در فضای 
ماهــواره ای رســیده ایم کــه با همت 
مراجــع قضایی در آینــده ای نزدیک 
مشــکلات و چالش هــا در این حوزه 

برطرف شود.«
اما امروز که عدم توجه صداوسیما به 
موضوع تبلیغات سینما را یادآور شدیم 
و از تبلیغات بی رویه و شــائبه برانگیز 
برخــی از تهیه کننــدگان ســینما در 
شــبکه های ماهواره ای گفتیم، به نظر 
می رسد نه تنها بازدارندگی ایجاد نشده 
بلکه متأســفانه به یــک رویه ای برای 
فروشِ پوشــالی فیلم ها هم بدل شده 

است.

جای خالی تلویزیون
 و ماجرای پول پاشی ها برای گیشه

511/12آگهی اصلاحی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

پیرو آگهی منتشره روزنامه صبح امروز و ثروت به شماره ۲۸۱7 و۲۸۱۸  
م.الــف در تایخهــای ۱۴0۳/0۵/۲0 و ۱۴0۳/06/0۵ بدین وســیله رای 

اصلاحی آگهی منتشره به شرح ذیل اعلام می گردد.
باتوجه به مفاد گزارش کارشناس به شماره فوق وباعنایت به اینکه گزارش 
مذکور رای هیات تاکنون اجرا نشده لذا مفاد رای صادر به شرح زیر اصلاح 

می گردد: پلاک ۱۱۳ فرعی از ۱0- اصلی بخش شش صحیح میباشد.
)رای صادره قبلی بارعایت اصلاحات فوق قابل اجرا میباشد.( تاریخ انتشار: 

۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف ۴۴۲7
حسن ابوترابی – مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه 
شاندیز

511/13اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رسمی . برابر رای 
۱۴0۳/0۹/0۱هیــات   مــورخ  شــماره  ۱۴0۳60۳06۲7۱00۳۴۴۲ 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای سعید شیرازی فرزند محمود 
بشــماره شناسنامه ۱۸ صادره از مشــهد در ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعــی به مســاحت ۳7766 متر مربع قســمتی از پلاک  ۵۵ اصلی 

بخــش ۹  واقــع در بلوار آوینی بین 6۱ و۵۹ متعلــق به خود متقاضی 
) سهام مشــاعی( محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 
مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور ســند مانع از مراجعه متضرر به 
دادگاه نخواهد شــد. تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴0۳/۹/۱۴. تاریخ انتشار 

نوبت دوم: ۱۴0۳/۱0/۱ م.الف۴۴۴۳
بهروز صائبی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 5 مشهد

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضــوع ماده ۳ قانــون و مــاده ۱۳ آئین نامه قانــون تعیین 
تکلیــف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی 
.نظر به دســتور مواد ۱و۳ قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی واراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹0/۹/۲0 وبرابر رای شماره 
۱۴0۳60۳060۲0000۲۱۴ مــورخ ۱۴0۳/۸/۱۹ هیــات اول موضوع 
ماده یک قانون مذکور مســتقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک بجستان 
تصرفــات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای علی انصاری به شناســنامه 

شــماره ۵۸ کد ملی ۵6۲۹7۵۵۵60 صادره بجســتان  فرزند غلامرضا  
درششدانگ یکباب منزل مسکونی  به مساحت ۱۲۸ مترمربع قسمتی از 
پلاک ثبتی 767 فرعی از یک  اصلی  واقع دربخش دوگناباد حوزه ثبت 
ملک بجســتان خریداری مع الواسطه از محل مالکیت   آقای غلامرضا 
انصاری  در یک و نیم دانگ مشــاع از ششدانگ ثبت شده ذیل دفتر6  
صفحه ۱۲۳ و بانو صغری انصاری در ســه دانگ مشــاع از ششــدانگ 
ثبت شــده ذیل دفتر 6 صفحه ۱۲۹ به آدرس:  شهرســتان بجستان- 
خیابان امام خمینی – کوچه شهید عبدالهی محرز گردیده است . لذا به 
موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد ســند رســمی و ماده ۱۳ آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به 
فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالنتشــار در شهرهاودر 
روســتاهارای هیات الصاق تا درصورتیکه اشخاص ذینفع به ارای اعلام 
شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و درروستاها 
از تاریــخ الصاق در محل تا دو ماه اعتــراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تســلیم ورســید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه از 
تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد 
که دراین صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
و در صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکنــد اداره ثبت مبادرت به 
صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیســت تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴0۳/۸/۲۸. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: ۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف۳۹7
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان
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دادســتان عمومی و انقــلاب خواف گفت:  
شــرکت های معادن »پلاسری« سنگان این 
شهرســتان اهتمام لازم بــه احیای مناطق 
تخریب شده نداشتند و تنها هفت درصد این 

مناطق را احیا کردند.
بــه گزارش خبرنــگار ایرنا، ســید محمد 
رسولی روز گذشــته در نشست با جمعی از 
مدیران معادن پلاســری سنگ آهن سنگان 
خواف افزود: با وجود ارســال دعوت نامه از 
یک هفته گذشــته، برخی از شــرکت های 
پلاسری منطقه سنگان خواف در این جلسه 
غیبت دارند که غیر قابل توجیه است و باید 

فعالیت آنان رصد جدی شود.
وی ادامه داد: طبق آمار اعلام شده، معادن 
پلاســری سنگان تنها هفت درصد از مناطق 
تخریب شده را احیا کرده اند که باید در مدتی 
مشخص از سوی اداره منابع طبیعی و معادن 
با نگاه همه جانبه احیا و بازسازی به عددی 

قابل توجه برسد.
دادســتان عمومی و انقــلاب خواف اظهار 
کــرد: مدیران معادن ســنگان بایــد مقوله 
مســوولیت اجتماعــی که یکــی از وظایف 
قانونی معادن اســت را جدی بگیرند و تنها 

نگاه سودآوری و منفعت شخصی ملاک کار 
آنها نباشد.

وی اضافه کرد:  تلاش ما این اســت که از 
مســیر قانونی مشکلات را برطرف کنیم ولی 
اگر مدیــران معادن بخواهند از مســیر غیر 
قانونی مشکل خود را حل کنند، با این مساله 

برخورد می کنیم.
رسولی خاطر نشــان کرد:  نگاه مجموعه 
شهرســتان خــواف حمایــت از فعــالان 
اقتصادی اســت و مدیران معادن ســنگ 
آهن ســنگان که خــود نخبــه اقتصادی 
نیز هســتند، در خط مقدم اقتصاد کشــور 

می کنید. فعالیت 
وی از مدیران کل اســتان خراسان رضوی 
خواســت که در تصمیم گیری های خود به 
شــرایط ویژه شهرستان خواف توجه کنند و 
مسائل مورد انتظار مســوولان شهرستان را 

نیز بررسی کنند.
دادســتان عمومی و انقلاب خواف تأکید 
کرد: برای نظارت و مسوولیت های اجتماعی 
شــرکت  های  صنعتی و معدنی سنگ آهن 
ســنگان، کمیته  ویــژه با نظارت دســتگاه 
قضایی، فرمانداری و ســایر مسوولان مرتبط 

تشکیل خواهد شد.
وی گفــت: اگــر مدیران این شــرکتهای 
معدنی بخواهند دســتگاه قضایــی در کنار 
آنان باشد باید نگاه همه جانبه به موضوعات 
شهرســتان خواف داشته باشــند و طوری 
فعالیت کنند کــه اتفاقات خوبی برای مردم 

افتاده باشد.
برخی کانی ها بر اثر هوازگی ســنگ ها و 
متلاشی شدن آنها، در توده خاک باقی مانده 
و یا توسط باران، رودخانه، باد یا امواج حمل 
شــده و در نقاطی دیگر ته نشین می شوند 

که به چنین تمرکزهایی از کانی های آواری 
پلاسر می گویند.

کانسارهای پلاسر اصلی ترین منابع تولید 
جهانی قلــع، الماس، نیوبیــم و تیتانیوم به 
شــمار می روند و مهمترین خصوصیت این 
کانی ها، مقاومت مکانیکی و شیمیایی و وزن 

مخصوص بالای آنها است.
پلاسر ســنگ آهن، ذخیره نابرجایی است 
که در آهن موجود است، که از یک نقطه به 
محیطی دیگر انتقال می یابد، برخی از کانی 
های آهــن و مخصوصا مگنتیــت در مقابل 

هوازده شــدن اســتقامت دارنــد، این کانی  
شامل وزن تقریبا بالایی است و به این خاطر 
در پلاسرها جمع شده و ذخیره نابجای آهن 

را شکل می دهد.
مجتمع سنگ آهن ســنگان خواف با یک 
میلیــارد تن ذخیره یکی از ۱0 معدن بزرگ 
ســنگ آهن در جهان و تامین کننده خوراک 
اولیه برای تولید ۱7.۵ میلیون تن کنسانتره، 
۱۵ میلیــون تن گندله و پنــج میلیون تن 

سنگ آهن در ایران است.
مجموعه کانســارهای سنگان با ۳0 درصد 
ذخایر ســنگ آهن کشور در گســتره ای به 
طــول ۲۲ کیلومتــر و عــرض ۱0 کیلومتر 
در ۳00 کیلومتری جنوب شــرقی مشــهد، 
۴0 کیلومتری جنوب شــرقی شــهر خواف 
و ۱۸ کیلومتری شــمال شــرقی سنگان در 
جنوب شرقی خراسان رضوی و نزدیک مرز 

افغانستان قرار دارد.
بارزترین ویژگی های این معادن سنگ آهن 
امکان فعالیت های معدن کاری در طول ۱۲ 
ماه سال، وجود ماده معدنی در سطح زمین، 
کاهش هزینه های استخراج و معدن کاری و 

وجود عناصر نادر خاکی است.

دادستان خواف: 

 معادن »پلاسری« سنگان تنها هفت درصد 
واحدهای تخریبی را احیا کردند

معاون بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان 
اداره کل صنعــت، معدن و تجارت خراســان 
رضوی گفت: ۱۱ دســتگاه غیرمجاز استخراج 
رمزارز )ماینر( از یک منزل مسکونی در مشهد 

کشف و ضبط شد.
بخشعلی بیاتی قله زو روز گذشته در گفت و 
گو با ایرنا افزود: این موضوع به دنبال رسیدگی 
به اخبار دریافتی از شهروندان و در قالب گشت 
مشترک کارشناسان بازرسی و نظارت اداره کل 

صنعــت، معدن و تجارت خراســان رضوی به 
همراه نمایندگان اداره نظارت بر اماکن عمومی 
و حراست شرکت توزیع برق مشهد در بازرسی 

از یک منزل مسکونی بدست آمد.
وی ارزش تقریبی این دستگاه های غیرمجاز 
استخراج رمزارز را یک میلیارد ریال ذکر و بیان 
کرد: دستگاه های کشف شده به اداره کل جمع 
آوری و فروش اموال تملیکی اســتان منتقل و 
پرونــده تخلف برای مالــک آن تنظیم و برای 

رسیدگی به تعزیرات حکومتی خراسان رضوی 
ارسال شد.

معاون بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان 
اداره کل صنعــت، معدن و تجارت خراســان 
رضوی تاکید کرد: با توجه به ناترازی انرژی در 
کشور و ایام اوج مصرف برق و به منظور حفظ 
پایداری شــبکه سراسری برق، موضوع تشدید 
مبارزه با قاچاق دســتگاه های استخراج رمزارز 
)ماینر( در دستور کار معاونت بازرسی و حمایت 

از مصرف کنندگان اداره کل قرار گرفته است.
وی بر ضــرورت کنتــرل و رصــد مراکز و 
دستگاه های اســتخراج رمز ارز، اجرای ضوابط 
اختصاصــی تبصره ۴ مــاده ۱۸ قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز بــرای این گروه کالایی در 

استان خراسان رضوی تاکید کرد.
بیاتی قله زو از شهروندان درخواست کرد در 
صورت مشاهده و اطلاع از مراکز استخراج رمز 
ارز و یا هر نوع تخلف اقتصادی موارد را از طریق 

سامانه پاسخگویی ۱۲۴ وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اطلاع رسانی کرده تا بازرسان در اسرع 

وقت به آن رسیدگی کنند.

۱۱ دستگاه استخراج رمزارز از یک واحد مسکونی در مشهد کشف شد

511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی 
.نظر به دســتور مــواد ۱و۳ قانون تعییــن تکلیــف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹0/۹/۲0 وبرابر 
رای شــماره ۱۴060۳060۲0000۲۱۳ مورخ ۱۴0۳/۸/۱۹ هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک بجســتان تصرفــات مالکانه بلامعارض متقاضــی خانم مرضیه 
مرادیان بجستانی به شناسنامه شماره 7۴ کد ملی ۵6۲۹7۹۸0۸۱  
صادره  بجســتان فرزند  عبداله درششدانگ یکباب منزل مسکونی 
به مســاحت ۱۲۲/۵ مترمربع  ،  تمامت ششدانگ پلاک ثبتی ۴۴۵ 
فرعی یک اصلی  واقع دربخش دوگناباد حوزه ثبت ملک بجســتان 
به آدرس: بجســتان- خیابان امام خیمنی ۲۹- پشت درمانگاه امام 
حســین )ع( خریداری از محل مالکیت آقــای علی گرگانی و خانم 
معصومه عطاریان ثبت شــده ذیل دفاتــر املاک ۱۲ و۱6 صفحات 
۲۴۴ و۴۱0 محرز گردیده اســت.لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای فاقد ســند رســمی و 
مــاده ۱۳ آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله ۱۵ روز از 
طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالنتشــار در شهرهاودر روستاهارای 
هیــات الصاق تا درصورتیکه اشــخاص ذینفع به ارای اعلام شــده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و درروستاها 
از تاریــخ الصــاق در محل تا دو ماه اعتراض خــود را به اداره ثبت 
محل وقوع ملک تســلیم ورســید اخذ نمایند . معترض باید ظرف 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به 
دادگاه عمومــی محــل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره 
ثبــت محل تحویل دهد که دراین صــورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائــه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتیکــه اعتراض در مهلت 
قانونــی واصل نگردد یــا معترض ، گواهی دادخواســت به دادگاه 
عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت 
می نماید و صدور ســند مالکیت مانــع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نیســت تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴0۳/۸/۲۸. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: ۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف۳۹6
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/7اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک چناران

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئیــن نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای 
اصلاحی شماره ۳0۸ مورخه ۱۴0۳/۸/۱۲ هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک چناران تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای محســن کریمی خواجه جراح فرزند عبداله به شماره شناسنامه ۱ 
صادره از مشــهد در یک باب انبار عاوفه به مساحت ۹۳۱۱/۴۴ متر مربع 
پلاک 70 فرعی از ۱7۳ اصلی بخش 7  چناران واقع در اراضی نورالدین از 
محل مالکیت کربلایی قربان گوسفندی محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شــد. تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴0۳/۸/۲۸. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: ۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف۲7۸
حجت بصیرت- رئیس ثبت اسناد و املاک چناران 

511/8اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه  چهار
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئیــن نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای 
شماره ۱۴0۳60۳06۲6700۲6۸۸ مورخ ۱۴0۳/۸/۱ هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه چهار تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی  آقای کریم دهقان نیری فرزند محمد در ششــدانگ 
یکباب ساختمان و مغازه به مســاحت  ۱۱۹ متر مربع قسمتی از پلاک 
ثبتی ۳0۴0۲ فرعی از ۱7۵-اصلی واقع در اراضی قاســم آبادی خراسان 
رضــوی بخش ۱0 حوزه ثبت ملک مشــهد ناحیه چهار از محل مالکیت 

مشــاعی خود متقاضی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتــب در دو نوبت به فاصلــه ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شــد. تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴0۳/۸/۲۸. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: ۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف۴۲0۵
 حمیدرضا افشار- رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه چهار مشهد

511/9اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴0۳60۳060۱۲007۳۵۵ هیات اول کلاســه ۲۱7۸-۱۴0۲ موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند 
رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشمر تصرفات مالکانه 
بلامعــارض متقاضی  آقای حســین علی بیگی ازغندی به شناســنامه 
شــماره ۱۵۸۴ کد ملی 6۵۱۹۳۳۹6۳6 صادره فیض آباد فرزند عباس 
در ششــدانگ یک قطعه باغ  به مساحت ۳۸۸0/۵0 متر مربع  ، پلاک 
ثبتی ۵۲۳0 فرعی از ۳0۲6 اصلی واقع در خراســان رضوی بخش یک 
حومه حوزه ثبت ملک کاشــمر خریداری از مالک رســمی  آقایان علی 
اکبر و محمد و حجی علی و زهرا شهرت همگی آخرتی فرزندان عبداله 
آخرتی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی اســت در صورت انقضای 
مــدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 
خواهد شــد . تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴0۳/۸/۲۹. تاریخ انتشار نوبت 
دوم: ۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف۵7۹                                                  

  احمد جهانگیر– رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 
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عه
جام

جانشــین وزیر بهداشــت گفــت: یکی از 
مشکلات وزارت بهداشت در حوزه دارو، مربوط 
به نحوه خرید دارو است. ما به دلیل محدودیت 
های پولی و اعتباری حتــی در آن جایی که 
مشکل تحریم نداریم هم دچار مشکل هستیم.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایلنا ، »علی جعفریان« مشاور عالی و جانشین 
وزیر بهداشت در پاسخ به این سوال که وزارت 
بهداشت چه اقدامی برای حل مشکل کمبود 
پزشکان در مناطق محروم در نظر دارد؟ گفت: 
اگر منابع کافی برای این امر دیده شود، پزشک 
در چنین مناطقی حضور پیدا می کند، اما به 
اجبار یک پزشک را با حقوق ۱7 میلیون تومان 
در مناطق محروم می فرستند، در حالی که به 

زور نمی توان همه چیز را حل کرد. 
وی ادامه داد: بر اســاس قانون طرح نیروی 
انســانی، پزشــکان را بر خلاف تمــام فارغ 
التحصیلان رشــته های دیگر مجبور می کنند 
جایی کار کنند که تعیین می شــود، امکانات 
لازم را به آن ها داده نمی شود و حتی پول این 
پزشــکان نیز به موقع پرداخت نمی شود. در 
صورتی که این راه حل مشکل کمبود پزشک 
در مناطــق محروم نیســت. علیرغم کارهای 
متفاوتی که برای ماندگاری پزشکان در مناطق 
محروم شده است، مانند اضافه کردن مبلغی 
برای حق ماندگاری پزشــکان و حق مقیمی 
متخصصیــن در مناطق محروم، اما این موارد 
باعث نشــده است که پزشــک در آن مناطق 

ماندگار شود. 
جعفریان یکی از اقدامات وزارت بهداشــت 
برای حل مشــکل کمبود پزشک در مناطق 
محروم را چنین عنوان کرد: مکانیسم پزشک 
خانواده را در حال حاضر وزاررت بهداشــت به 
عنــوان یک راه برای حل این مشــکل پیش 
می برد، اگرچه ایــن راه نیز تابع تامین منابع 
است. به این صورت که پزشک خانواده مراحل 
اولیه درمانی یعنی مراقبت های اولیه بهداشتی 
و درمان های ساده را بتواند انجام دهد منتها با 

درآمد مکفی. 
وی علــت  عدم کارســاز بــودن طرح های 
تشویقی پزشکان در مناطق محروم را اینگونه 
بیان کرد: مبالغی که برای طرح های تشویقی 
در نظر گرفته شده است از حدود شش هفت 
ســال پیش با توجه به میزان تورمی که الان 
وجود دارد، تغییری نکرده است. از طرف دیگر 
به موقع نیز پرداخت نمی شود، در این شرایط 
واضح اســت که پزشکان راضی نخواهند بود، 
اگرچه بسیاری از پزشکان با همین شرایط در 

مناطق محروم به اجبار خدمت می کنند. 
وی افزود: در خصوص این مسئله دو موضوع 
مطرح اســت، یک اینکه وقتی یک پزشک به 
مناطق محروم فرســتاده می شود، باید امکان 
ارائه خدمات برای او مهیا باشــد به طور مثال 
نمی توان یک متخصص جراحی را به شهری 
فرستاد که امکانات بیهوشی نداشته باشد. دوم 
اینکه انگیزه پزشک برای ماندن در آن منطقه 
حفظ شود که بخشی از نگه داشتن انگیزه به 

مسائل رفاهی مربوط می شود. 
مشاور و جانشین وزیر بهداشت اظهار کرد: 
در حــال حاضر وزارت بهداشــت مطالباتش 
از ســازمان های بیمــه به گونه ای اســت که  
کارانه های دی و بهمن ســال گذشــته را به 
طور متوسط برای پزشکان پرداخت می کند. 
چگونه می توان انتظار داشــت آنچه که ما به 
ازای خدمات پزشــکان در مناطق محروم را 
پرداخت کرد. روشــن است تا زمانی که سهم 
وزارت بهداشت از تولید ناخالص ملی به آنچه 
که در قانون مشخص شده است، یعنی حدود 

7 درصد نرسد نمی توان خدمت مطلوب را به 
مردم ارائه کرد. در حال حاضر این سهم حدود 

۳.۸ تا ۳.۹ درصد است. 
جعفریان درباره اظهارات اخیر نماینده مردم 
خداآفرین مبنی بر اینکه پنجاه درصد از مراکز 
بهداشتی در این حوزه انتخابیه پزشک مستقر 
ندارند و در پاســخ به این ســوال که وزارت 
بهداشت چه برنامه برای حل مشکل مردم این 
مناطق دارد؟ گفت: برنامه های وزارت بهداشت 
آماده است، منتها اجرای این برنامه ها نیازمند 
منابع و زیر ساخت است. در بسیاری از مناطق 
زیر ســاخت وجود دارد اما منابــع آن کافی 
نیست و برخی مناطق نیز زیر ساخت ها ناقص 
اســت که آن ها باید تکمیل شــود تا پزشک 

بتواند برود. 
حدود دو هزار آمبولانس کم داریم

او افزود: ضمن اینکه توجه داشــته باشــید 
دسترســی به پزشــک به این معنا نیست که 
بتوانیم به هر تعدادی پزشــک داشته باشیم. 
یکــی از ملاک هــا بیمار دهی اســت. یعنی 
اینکه محلی را که برای امکانات درمانی آماده 
می کنیم، میزان بیمار دهی آن چگونه است؟ 
اگر بیمار دهی آن زیاد نیســت نباید به سراغ 
ساخت بیمارســتان رفت. بلکه باید امکانات 
درمانــی اولیه را فراهم کرد و همچنین امکان 
انتقال به مراکز درمانی نزدیک را مهیا ساخت. 
اگر چــه انتقال بیمار و ســرویس اورژانس و 
آمبولانس نیز یکی از معضل دیگر ما اســت. 

چیزی حدود دو هزار آمبولانس کم داریم.
وی در پاســخ به این سوال که چه راهکاری 
برای جذب و نگهداری پزشــکان در مناطق 
محروم وجــود دارد و عمده ترین مواردی که 
می تواند راهگشای این مشکل باشد، چیست؟ 
گفت: یــا باید مناطق محــروم از محرومیت 
خارج شــوند تا جذاب شــود، مانند بعضی از 
شــهرها که زمانی محروم بودند اما الان رشد 
کرده و پزشکان داوطلب می شوند که آنجا کار 
کنند. اما اگر منطقه محروم است و جذابیتی 
ندارد، باید ایجاد جذابیت کرد. ایجاد جذابیت 
جنبه های مختلفی دارد، مثلا تسهیلاتی قائل 
شــویم، مســکن بدهیم و یا میزان درآمد را 

افزایش دهیم. 
مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت در پاسخ 
به این ســوال که با توجه به بازگشت ترامپ و 
سیاست فشار حداکثری که در گذشته داشته 
است، چه اقداماتی برای تضمین تداوم تامین 
داروی حیاتی در این شــرایط تحریمی انجام 
می شــود؟ بیان کرد: سازمان غذا و دارو سعی 

خود را می کند تــا داروهای ضروری را تامین 
کند اما همانطور که می دانید تامین دارو چند 
بخش دارد که هر کدام به نوعی می تواند تحت 
تاثیر این موضوع قرار گیرد. یک بخش اصلی 
موضوع، ارزی است که ما برای دارو و تجهیزات 
نیاز داریم. داشــتن ارز نیز وقتی منابع ارزی 
دولت محدود شود، تحت فشار قرار می گیرد. 

او ادامــه داد: بخش دیگر قیمت ارز اســت، 
یعنی اینکه ارز را با قیمت ارز ترجیحی ۴۲00 
تومان حساب می کنیم یا ۲۸.۵00؟ هر کدام 
از این ها معنی عملیاتی اش این اســت که اگر 
به جای ۴۲00 تومان با نرخ ۲۸۵00 محاسبه 
شود یعنی دارو یا تجهیزات نزدیک شش برابر 
می شــود. در این صورت چه کســی این مابه 
التفاوت را باید بدهد؟ یا مردم باید بدهند که 
منطقی نیست و یا باید در بودجه پیش بینی 
شود که طرح دارویار قرار بود این کار را بکند 

اما متاسفانه نکرده است. 
جعفریان متذکر شــد: یعنی عملا آن پیش 
بینی هم از نظر ریالی هم از نظر پرداخت هم 
از نظر محل درست انجام نشده است. یعنی از 
خود بودجه های وزارت بهداشت می خواستند 
پوشــش دهند که نتیجه اش شده این کسری 
که درحال حاضر داریم. در حال حاضر وزارت 
بهداشت صرف نظر از مطالبات چیزی حدود 
هشتاد هزار میلیارد تومان کسری بودجه دارد. 
وی تصریح کرد: هرچند این قسمت نیز اگر 
حل شــود مشــکل دیگر در حوزه دارو، نحوه 
خرید دارو اســت. ما به دلیل محدودیت های 
پولی و اعتباری حتی در آن جایی که مشکل 
تحریم نداریم هم دچار مشکل هستیم، همان 
بحثی که عمــده اش به تبادلات مالی و بحث 

FATF بر می گردد. 
نقل و انتقال پول برای خرید دارو و 

تجهیزات کار بسیار مشکلی است
مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت خاطر 
نشــان کرد: یعنی بدین گونه نیست که الان 
اگر پول هم داشــته باشــیم، راحت بتوانیم 
دارو بخریــم. نقل و انتقال پــول برای خرید 
دارو و تجهیزات کار بســیار مشــکلی است و 
شــرکت هایی که مســئول این کار هستند با 
دردســرهای خیلی زیادی روبرو هستند. این 
مورد نیز یکی از چالش هایی است که ممکن 

است به موقع نتوانیم دارو را تامین کنیم. 
وی ادامــه داد: چالش دیگــری که اضافه 
می شود، موضوع تحریم های هوایی و دریایی 
است که دسترســی ما را به دارو کم می کند. 
تقریبا در تمام مراحل تامین دارو دچار چالش 

هستیم حتی بسیاری از داروهایی که در کشور 
تولید می شــود، مواد اولیــه وارداتی دارند که 
آن ها نیز تابع همین مشکلات هستند. سازمان 
غذا و دارو پیش بینی هــای لازم را می کند و 
ســعی می کند جلوی کمبود را بگیرد، منتها 
بعضی وقت ها نمی توانیم به موقع از این موانع 
عبور کنیم. امیدواریم با استقرار رئیس سازمان 

غذا و دارو پیش بینی ها به موقع انجام شود. 
او با اشــاره به بدهی هــای بخش دولتی به 
صنایــع دارویی توضیــح داد: از طرفی دیگر 
ارزی که لازم اســت صنایع دارویی بابت مابه 
التفاوت قیمت ارز دریافت کنند، به طور قابل 
توجهی در طول ۸ ماه گذشته از ابتدای سال 
با بحران جدی نقدینگی روبرو است. بنابراین 
حتی اگر بتوانند الان یک ماده اولیه بیاورند تا 
داروی خود را بسازند، ریالش را ممکن است 
نداشته باشند، چرا که بخش دولتی به صنایع 
دارویی داخل بدهکارند. همه این موارد راهکار 
خــود را دارد و باید راهــکار خودش را پیش 

بگیریم. 
صنعت دارو دچار بحران بقا است و 

نه رشد
جعفریان در پاســخ به این سوال که وزارت 
بهداشت برای افزایش تولید داروی باکیفیت 
داخلی و کاهش وابســتگی بــه واردات چه 
برنامه ای در نظر دارد؟ گفت: وزارت بهداشت 
در طول ســه دهه گذشــته جزء پیشروترین 
دستگاه هایی بوده که در این زمینه کار کرده 
اســت. این کار راهش تقویــت صنعت دارو 
اســت که جزء برنامه های وزارت بهداشت نیز 
به شــمار می آید، اما در شرایط فعلی باید از 
بحران خارج شــویم، هنوز به مرحله تقویت 
نمی رســیم. زمانی می توانیــم درباره تقویت 
صحبــت کنیم که از این بحــران عبور کرده 
باشــیم. در حال حاضر، صنعــت دارو دچار 

بحران بقا است و نه رشد. 
او افزود: باید اقدامی انجام دهیم تا داروهای 
ما بتوانند همان طور کــه باید تأمین و تولید 
شوند. بســیاری از داروهایی که دچار کمبود 
می شوند، داروهای ســاخت داخل هستند و 
خارجی نیستند. اما وقتی مواد اولیه آن ها وارد 
نشــود، نمی توانند تولید کنند. قدم اول این 
است که صنعت دارو را از بحران خارج کنیم. 
یکی از مهم ترین بحران های آن بحث نقدینگی 
است و پس از اینکه از این حالت خارج شدیم 
و توانستیم گردش مالی اش را مستمر کنیم، 
می توانیم از مراکز رشد که قبلًا نیز این کار را 
انجام داده اند، حمایت کنیم تا داروهای جدید 

و با تکنولوژی بالا تولید کنند. 
مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت در پاسخ 
به این سوال که وزارت بهداشت برای حمایت 
از اقشار آسیب پذیر جامعه چه برنامه ای دارد؟ 
گفت: دو گروه در حال حاضر تحت پوشــش 
و حمایت کامل وزارت بهداشــت هســتند. 
یکی از این گروه ها، افرادی هســتند که تحت 
پوشش بیمه روســتایی قرار دارند که از بیمه 
ســلامت بهره می برند. در بحث مراقبت های 
اولیه و بســتری این ها تحت پوشش پزشک 
خانواده هســتند که رایگان است. گروه دیگر، 
درمان سرپایی و بســتری کودکان زیر هفت 
سال هســتند که آن ها نیز عملًا رایگان بوده 
و فرانشیزشان در بیمارستان ها صفر است. به 
طور کلی می توان گفت این دو گروه هم اکنون 

تحت پوشش حمایت کامل هستند. 
برای »درمان رایگان کودکان زیر ۷ 
سال« منابع خاصی دیده نشده است

او در پاســخ به این ســوال کــه آیا طرح 
درمان رایگان کودکان زیر 7 ســال در مراکز 

درمان دولتی اجرا می شــود؟ گفت: بله، این 
طرح در مراکــز دولتی در حال اجرا اســت 
اما منابع خاصی برای آن دیده نشــده است 
و از مجموع منابع وزارت بهداشت این کار در 
حال انجام است. اگرچه این طرح نیز باری بر 
دوش بودجه ناچیز وزارت بهداشت محسوب 

می شود. 
وی ادامه داد: بخش زیادی از مردم، پوشش 
بیمه تأمیــن اجتماعی را دارنــد و درصدی 
نیز پوشــش بیمه ســلامت را دارا هســتند. 
تقریباً کسی نیســت که بخواهد بیمه داشته 
باشــد و نداشته باشد. بیمه با هر کدام از این 
مدل های بیماری که داشــته باشید، قسمت 
بســتری را حل می کند. به این معنا که بیمار 
دچار مشــکل پرداخت در بستری های بخش 
دولتی نمی شود. اما در بخش سرپایی، کارایی 
مقداری کمتر اســت که به دارو و آزمایشگاه 
مربــوط می شــود و آن هم راهــش کنترل 

هزینه هاست. 
او اضافه کرد: در بخش پزشــک خانواده اگر 
به درستی اجرا کنیم و منابع آن دیده شود، تا 
حد زیادی حل می شــود. یعنی کسانی که از 
مکانیسم ارجاع و پزشک خانواده بهره ببرند، 
فرانشیزشان برای خدمات سرپایی خیلی کم 
می شود. این هم یک راه دیگر برای حمایت از 

اقشار آسیب پذیر است. 
جعفریان عنــوان کرد: برای مــوارد جدی 
که نیاز به بســتری دارنــد، تقریباً همه مردم 
می توانند از پوشــش بیمه استفاده کنند. ادعا 
نمی کنیــم کیفیت خدماتی کــه در بخش 
دولتی اکنون با امکانات ما وجود دارد، خدمت 
ایده آل است. حتما ایده آل نیست و جای کار 
زیادی دارد. اما هــر قدمی که بخواهیم برای 
اصلاح کیفیت برداریم،  یکی از سه جزء شامل 
زیرســاخت فیزیکی، نیروی انسانی و یا منابع 
مالــی را می خواهد. یعنی بایــد این  موارد را 
داشــته باشیم تا بتوانیم کیفیت را ارتقا دهیم 
و به هر اندازه این ها وجود داشته باشد، پیش 

خواهیم رفت. 
هنوز در پرداخت مطالبات پرسنلی به 

روز نیستیم
او توضیــح داد: مــا برنامه داریم و ســعی 
می کنیــم به طــور مثــال بحــث فیزیکی 
بیمارستان هایی که از نظر زلزله و آتش سوزی 
ایمن نیستند، به ســمت بازسازی و نوسازی 
برویم. این منابع یا باید از خیرین تأمین شود 
یا اقدامات لازم انجــام گیرد. ظرفیت نیروی 
انســانی می تواند کیفیت خدمات پزشکی و 
پرســتاری را بالا ببرد، اما مستلزم این است 
که نیــروی جدید بگیریم و برای اینکه همان 
نیروها بهتر کار کنند، باید پرداخت هایمان به 
موقع باشــد تا انگیزه آن ها حفظ شود. به این 
شکل نباشد که پرســتار ما هنوزکارانه شش 
یا هشــت ماه قبلش را دریافت نکرده باشد. 
اگرچه با تمهیداتی که دکتر ظفرقندی فراهم 
کرده و دولت نیز کمک کرده است، بخشی از 
این مشکلات حل شده، اما هنوز در پرداخت 
مطالبات پرسنلی به روز نیستیم. این مسائل 
همگــی تأثیرگذارنــد در خدماتی کــه ارائه 

می کنیم. 
وی در پایان خاطر نشــان کرد: بنابراین از 
نظر پوشش بستری باید گفت در شرایط نسبتاً 
خوبی هســتیم. عمده مردم یا بیمه دارند یا 
می توانند با حق بیمه نسبتاً پایینی بیمه شوند، 
اما در بخش سرپایی هنوز کار داریم و این هم 
باز برمی گردد به اینکه چه مقدار از منابع حوزه 
ســلامت را بتوانیم محقق کنیم تا پرداخت از 

جیب مردم کاهش یابد.

چالش جدید وزارت بهداشت در تامین دارو؛

دردسر نقل و انتقال پول برای خریدِ دارو و تجهیزات

شرایط و نحوه حذف نمرات منفی گواهینامه رانندگی چگونه است؟
پلیس راهور شــرایط و نحوه حذف نمرات 

منفی گواهینامه رانندگی را اعلام کرد.
بــه گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقل از مهر، پلیــس راهور اعلام کرد: طبق 
قوانین راهنمایی و رانندگی، نمرات منفی 
گواهینامــه پس از گذشــت شــش ماه از 
آخریــن تخلف رانندگی و به شــرط عدم 

ارتکاب تخلف جدید، به طور خودکار حذف 
می شــود. این به این معناست که اگر افراد 
در این مدت شــش مــاه هیچ گونه تخلف 
رانندگی، اعم از تخلفات حادثه ساز یا سایر 
تخلفات، نداشته باشند، تمامی نمرات منفی 

از سوابق گواهینامه حذف خواهد شد.
همچنین راننــدگان در صورتی که تخلف 

جدیدی در این مدت مرتکب شــوند، این 
شــش ماه از ابتدا محاســبه خواهد شد و 
نمرات منفی تا زمان گذشــت شــش ماه 
از تخلــف جدید، حذف نخواهد شــد. به 
عبارت دیگر، برای بهره مندی از این مزیت، 
رانندگان بایــد به مدت شــش ماه بدون 

ارتکاب تخلف رانندگی رفتار کنند.
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511/1اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوي
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک خواف

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و 
ساختمانهاي فاقد سند رسمي

آگهــي موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

نظر به دســتور مواد یک و ۳ قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقدسندرســمی وماده ۱۳آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب۹0/۹/۲0- 
املاک واحدثبتی خــواف متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مســتقردرواحد ثبتی خواف مورد رسیدگی وتصرفات مالکانه و بلا 
معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شــرح 

ذیل آگهی می گردد :
۱-برابر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱6۵7 هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
خانم زرگل بامري فرزند ملک محمد بشــماره شناسنامه ۱۲7۵۹ صادره 
از خاش در ششــدانگ یکباب منزل به مســاحت ۲6۴ مترمربع قسمتی 
از پــلاک۲07۸ فرعي از ۱۵۵ اصلي  واقع دربخش شــش تربت حیدریه 
خریداري مع الواسطه ازمالک رسمي آقاي فیض محمد مغزداررودی محرز 

گردیده است.
۲-برابر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱6۴7 هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
آقاي عبدالواحد باهیئت رودي فرزند جان محمد بشماره شناسنامه 6۱0۴ 
صــادره از خواف در ششــدانگ یکباب منزل به مســاحت ۱۹۹ مترمربع 
قسمتی از پلاک۵۵۸ فرعي از ۱۵۵ اصلي واقع در بخش شش تربت حیدریه 
خریداري مع الواسطه از مالک رسمي آقاي یارمحمد مطیع محرز گردیده 

است.
۳-برابر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱66۳ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رســمي 
مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضي آقاي ابراهیم برقرار رودي فرزند عباســعلي بشــماره شناسنامه 
076007۵۸۱6 صادره از خواف درششــدانگ یکباب منزل به مســاحت 
۲۴6/۵مترمربع قسمتی ازپلاک ۱۱۸۲فرعي از۱۵۵- اصلي واقع در بخش 
شش تربت حیدریه. خریداري مع الواسطه از مالکین رسمي آقایان نوراله  و 

فیض اله شیرخانی رودی محرز گردیده است.
۴-برابر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱6۴۳ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
خانم الهام تاجي فرزند غلامحسین بشماره شناسنامه ۱0۳۲ صادره از خواف 
درششــدانگ یکباب منزل به مساحت ۱۹۴ مترمربع قسمتی از باقیمانده 
پلاک۱۹۹ فرعي از ۱۵6 اصلي واقع دربخش شش تربت حیدریه خریداري 

از مالک رسمي آقای عبدالمجید عبدی رودی محرز گردیده است.
۵-برابر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱67۵ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
خانم حلیمه موحدي رودي فرزند عبدالمجید بشــماره شناســنامه ۲۳۴ 
صادره از خواف درنسبت به یک سهم مشاع از پنج سهم ششدانگ یکباب 
ســاختمان به مساحت۲6۸/6 مترمربع تمامت پلاک ۱067 فرعي از ۴۸۵ 
اصلي  واقع دربخش شش تربت حیدریه خریداري مع الواسطه و بلاواسطه 
از مالکین رســمي آقایان عبدالحمید و عبدالمجید موحدی رودی محرز 

گردیده است.
6-برابر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱677 هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
خانم حمیرا موحدي رودي فرزند عبدالمجید بشــماره شناسنامه ۱۴۵۳ 
صادره از خواف در یک سهم مشاع ازپنج سهم ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت ۲6۸/6 مترمربع تمامت پلاک  ۱067فرعی از ۴۸۵ اصلي واقع 
در بخش شش تربت حیدریه خریداري مع الواسطه و بلاواسطه از مالکین 
رسمي آقایان عبدالحمید و عبدالمجید موحدی رودی محرز گردیده است.

7-برابر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱6۴۱ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
آقاي غلامرضا خاني جوزقاني فرزند غلام حســین بشماره شناسنامه ۱0۲ 
صادره از تایباد در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱00000 
مترمربع قسمتی از پلاک ۹۵فرعي از ۲۵7 اصلي واقع در بخش شش تربت 
حیدریه. خریداري مع الواسطه از مالکین رسمي آقایان محمد آقای اسدی 

خوافی)زنگنه مقدم( و سلطانعلی زنگنه محرز گردیده است.
۸- برابر راي شماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱6۵۵ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
آقاي داود احراري خوافي فرزند خوجه احمد بشماره شناسنامه ۱7۹ صادره 

از خواف در ششــدانگ یکباب منزل به مساحت ۴۲7/۳ مترمربع قسمتی 
از پــلاک ۱۱0۲ فرعي از ۱۵۵ اصلي  واقع در بخش شــش تربت حیدریه 
خریداري مع الواســطه از  مالک رسمي آقاي محمود مجدی رودی محرز 

گردیده است.
۹-برابر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱6۵۳ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رســمي 
مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضي آقاي امین شادیان فرزند نورمحمد بشماره شناسنامه 7۴ صادره 
از خواف در ششــدانگ یکباب منزل  به مساحت ۱۳0/7 مترمربع قسمتی 
از  پــلاک۱۲0۱ فرعي از ۱۵۵ اصلي واقع در بخش شــش تربت حیدریه 
خریداري مع الواســطه از مالکین رسمي  غلام حیدر کشفی رودی و آمنه 

کشفی رودی  محرز گردیده است.
۱0-برابر راي شماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱6۴۹هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
خانم ماه ســلطان صنعتي رودي فرزند سلطانعلي بشماره شناسنامه ۱۴۲ 
صادره از خواف درششــدانگ یک قسمت از یکباب منزل به مساحت ۱0 
مترمربع قســمتی از پلاک ۱۲۵۱ فرعي از ۱۵۵ اصلي واقع دربخش شش 
تربت حیدریه خریداري مع الواسطه از مالک رسمي خانم فاطمه جنگجو 

محرز گردیده است.
۱۱-برابــر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱67۱هیــات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضي خانم ناعمه موحدي رودي فرزند عبدالمجید بشــماره شناسنامه 
07600۴۸۲۱۵ صادره از خواف در یک سهم مشاع از پنج سهم ششدانگ 
یکباب ســاختمان به مساحت ۲6۸/6 مترمربع تمامت پلاک ۱067 فرعي 
از ۴۸۵ اصلي  واقع در بخش شــش تربت حیدریه خریداري مع الواسطه و 
بلاواسطه ازماالکین رسمي آقایان عبدالمجید و عبدالحمید موحدی رودی  

محرز گردیده است.
۱۲-برابر راي شماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱667 هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
خانم نجما ناني رودي فرزند عبدالحکیم بشماره شناسنامه 076۱۱۲6۸۴۸ 
صادره از خواف در ششــدانگ یکباب منزل به مساحت ۴07/6۹ مترمربع  
قســمتی از باقیمانده پلاک ۱۱66 فرعي از ۱۵۵ اصلي واقع دربخش شش 
تربت حیدریه خریداري  مع الواســطه از مالک رسمي آقاي فیض محمد 

رئیسی محرز گردیده است.
۱۳-برابــر راي شــماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱66۵ هیــات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضــي خانم نجما ناني رودي فرزند عبدالحکیم بشــماره شناســنامه 
076۱۱۲6۸۴۸صادره از خواف ششــدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
۱0۲6 مترمربع  قسمتی ازتجمیع پلاکهای ۳07و۳0۸و۳۱0 فرعي از ۱۵6 
اصلي واقع در بخش شــش تربت حیدریه خریداري مع الواسطه  از مالک 

رسمي خانم  دل افروز توکلی رودی محرز گردیده است.
۱۴-برابر راي شماره .۱۴0۳60۳060۱۴00۱66۹هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
خانم نرگس موحدي رودي فرزند عبدالمجید بشماره شناسنامه ۴6۵ صادره 
از خواف دریک ســهم مشاع از پنج ســهم ششدانگ یکباب ساختمان به 
مســاحت۲6۸/6مترمربع تمامت پلاک ۱067 فرعــي از ۴۸۵ اصلي واقع 
در بخش شــش تربت حیدریه خریداري مع الواسطه وبلاواسطه از مالکین 
رسمي آقایان عبدالحمید و عبدالمجید موحدی رودی  محرز گردیده است.

۱۵- برابر راي شماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱6۴۵ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
آقاي اسماعیل نویدي رودي فرزند غلام نبي بشماره شناسنامه ۸۹ صادره 
از خواف در ششدانگ یکباب منزل به مساحت۲۳۲/70مترمربع  قسمتی 
ازپــلاک۱0۹۹ فرعي از ۱۵۵- اصلي واقع دربخش شــش تربت حیدریه 
خریداري مع الواســطه از  مالک رســمي آقاي عبدالکریم آخوندی فرزند 

رحمت محرز گردیده است.
۱6-برابر راي شماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱67۳ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
خانم هما موحدي رودي فرزند عبدالمجید بشماره شناسنامه 6۴۵۴ صادره 
از خواف در یک ســهم مشــاع از پنج سهم ششدانگ یکباب ساختمان به 
مســاحت ۲6۸/6 مترمربع تمامت پلاک ۱067 فرعي از ۴۸۵ اصلي  واقع 
دربخش شــش تربت حیدریه خریداري مع الواسطه و بلاواسطه ازمالکین 
رسمي آقایان عبدالحمید و عبدالمجید موحدی رودی  محرز گردیده است.

۱7 -برابر راي شماره ۱۴0۳60۳060۱۴00۱6۵۱هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خواف تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
آقاي محمد توکلي رودي فرزند ایرج بشــماره شناسنامه 0760۴۳۳۴۲۹ 

صادره از خواف در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱00/۸ مترمربع 
قســمتی ازپلاک۱۳0۹ فرعي از ۱۵۵ اصلي واقع در بخش شــش تربت 
حیدریه خریداري مع الواســطه از مالک رسمي آقاي دین محمد سمیعی 

رودی. محرز گردیده است.
لذا به منظــور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي 
شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي 
داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي 
اســت در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.م.الف۸۱7
تاریخ انتشار نوبت اول :  ۲۸/ ۱۴0۳/0۸
تاریخ انتشار نوبت دوم:  ۱۴0۳/0۹/۱۴

امیرجعفری- رئیس اداره ثبت اسناد واملاک شهرستان خواف

511/10اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای 
شــماره ۱۴0۳60۳06۲7700۱۳۱۲- ۱۴0۳/0۸/۱7 هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملــک زاوه تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی خانم مریم ابراهیم نیا  فرزند عزیزاله به شــماره شناسنامه ۵0۲۳ 
صادره از تربت حیدریه در تمامت ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی با 
کاربری مزروعی به مســاحت  ۱۴۱۴/77 متر مربع قسمتی از پلاک ۱0۳ 
فرعــی از۴۴- اصلی بخش ۴ زاوه واقــع در اراضی محمد آباد خریداری از 
محل مالکیت ســهم الارث علیرضا رضائی احدی از ورثه غلامعلی رضائی 
محرز گردیده اســت.۲- برابر رای شــماره ۱۴0۳60۳06۲7700۱۳۱۴-

۱۴0۳/۸/۱7 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
زاوه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای محســن استاد فرزند غلام 
عباس به شماره شناسنامه ۱۹ صادره از تربت حیدریه در تمامت سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی با کاربری مزروعی به مساحت  
۵000 متر مربع قسمتی از پلاک ۱۲۱ - اصلی بخش ۴ زاوه واقع در اراضی 
حشمت آباد خریداری از محل مالکیت عباسعلی مهری فرزند غلام حسین 
محرز گردیده اســت.۳- برابر رای شــماره ۱۴0۳60۳06۲7700۱۳۱۳-

۱۴0۳/۸/۱7 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زاوه 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای مجتبی استاد فرزند غلام عباس 
به شــماره شناسنامه 7۱۸۹ صادره از مشهد در تمامت سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی با کاربری مزروعی به مساحت  ۵000 
متر مربع قسمتی از پلاک ۱۲۱- اصلی بخش ۴ زاوه واقع در اراضی حشمت 
آباد خریداری از محل مالکیت عباســعلی مهری فرزند غلام حسین محرز 
گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 

۱۴0۳/۸/۲۹. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴0۳/۹/۱۴ م.الف۲۹۳
 حمید رضا غلامیان دلویی- رئیس ثبت اسناد و املاک زاوه

511/11آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره ۱۴0۳60۳0600۵0۱۸۸67 هیــات دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نیشابور تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
خانم زهرا سادات حسینی  فرزند سیدابوطالب در ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی به مساحت  ۵00 متر مربع از پلاک شماره ۳۲ اصلی واقع در بخش 
۵ حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای شکر اله رضایی 
محرز گردیده است. لذا  مراتب به منظور اطلاع عموم در دو روزنامه ، یکی 
روزنامه محلی و دیگری در روزنامه کثیرالانتشار و در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شــود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۳۹۳0  تاریخ 
انتشار نوبت اول : 0۸/۲۹ /۱۴0۳ تاریخ انتشار نوبت دوم  : ۱۴0۳/0۹/۱۴                                                    
مجتبی لطفی پور - رئیس ثبت اسناد و املاک نیشابور    


